
غیرت وکلای یزد در پی تـوهین
به رئیس کانون وکلا، به جوش آمد

تجمع اعتراضی وکلای یزد علیه هجمه ها
به کانون وکلای مستقل و ترور شخصیت رئیس و نخبگان وکلا؛
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مجتمــع ســرب و روی مهــدی آبــاد در نظــر دارد انجــام 3350  متــر  عملیات حفــاری  مغزه گیری در محدوده   معدن ســرب و روی مهدی آباد  واقع 
در استان یزد را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت  )ستاد( به شماره فراخوان ثبت ستاد 2002090015000010 و با جزئیات مندرج در 
اسناد مناقصه با تضمین شرکت در مناقصه )فرآیند ارجاع کار( به مبلغ 9،800،000،000 )نه میلیارد و هشتصد میلیون( ریال به صورت ضمانت 
نامــه معتبــر بانکــی برگــزار نمایــد. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت و تحویل اســناد فراخوان تا بازگشــایی پاکت ها از طریق درگاه ســامانه 

تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
تاریخ انتشار مناقصه در سامانه ساعت 10 صبح مورخ 1402/06/20 و مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سامانه ستاد تا ساعت 15:00 مورخ 
1402/06/30 و مهلت ارائه پیشنهادات حداکثر تا ساعت 15:00 مورخ 1402/07/15 وجلسه بازگشایی پاکات صبح روز یکشنبه مورخ 1402/07/16 
برگزار  می گردد. علاقمندان شرکت در مناقصه  می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی با شماره سامانه  1456 تماس 

حاصل نمایند و یا به آدرس اینترنتی www.setadiran.ir مراجعه نمایند.
شماره تماس:  03532554194                   آدرس مجتمع سرب و روی مهدی آباد:

استان یزد، شهرستان مهریز، کیلومتر ۷5 جاده مهریز- انار، روستای مهدی آباد بهادران، معدن سرب و روی مهدی آباد

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای همزمان
با ارزیابی کیفی )یکپارچه( شماره 10-1402/06 م

بازی مافیا، روزمرگــی های زندگی 
واقعی ما را به تصویر می کشد، همان 
صحنه هایی که در آن تاریخ و گاهی 
امروزمان بارها و بارها تکرار می شود. 
دست و پا زدن های شهروندی برای 
ماندن در بازی، شــباهت زیادی به 

تقلای آدم ها برای بقا...
ادامه در صفحه دوم

بازماندگان از تحصیل
در استان کمتر
از 100 نفر هستند

معاون ابتدایی آموزش و پرورش یزد:
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جریمه میلیاردی محتکران 
آرد یارانه ای در ابرکوه
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سرمقاله
احسان شوق الشعرا

مافیا و شهر بی دفاع 

  معاون بهداشــتی دانشگاه علوم پزشکی شهید صدوقی: 
یزد از لحاظ میزان شــیوع بیماری سالک، رتبه سوم کشور را 
داراست. سالک یک بیماری بومی و اندمیک در استان یزد است 

که سال هاست مردم یزد را درگیر کرده است
  محسن میرزایی: میزان بروز بیماری سالک در استان 3۵ در 
۱۰۰ هزار نفر گزارش شده و امسال با روند افزایشی این بیماری در 

استان روبرو هستیم، همچنین شهرستان های بافق، تفت، ابرکوه و 
اردکان مناطقی هستند که بیشترین درگیری این بیماری را دارند

  به کشاورزان توصیه می کنیم هنگام فعالیت در مزارع 

کشاورزی که شانس گزش بیشتری دارند با پوشش مناست 
تردد و افراد در مناطق شــهری مستعد به بیماری سالک 
از پشه بند اســتفاده کنند. در صورت بروز هرگونه ضایعه 

مشــکوک که بیش از ۱۴ روز طول کشیده باشد، افراد به 
مراکز بهداشتی و درمانی مراجعه کنند

شرح در صفحه دوم

یزدیها شب ها در »پشه بند« بخوابند!
افزایش بیماری »سالک« در یزد

کشاورزان در مزارع با پوشش مناسب تردد کنند و مردم در نقاط مستعد و پرپشه از پشه بند استفاده کنند

 »محمد کمال زاده« در نشســت تخصصی »آینده صنعت فولاد، فرصت ها و چالش ها« در حاشیه 
نمایشگاه تخصصی فولاد در یزد: حوزه انرژی معضل جدی پیشروی تولید در صنعت فولاد است. اکنون 
ناترازی برق در صنایع وجود دارد که ناشــی از عدم برنامه برنامه ریزی در این حوزه است به طوریکه 
ناترازی کنونی می تواند با سرمایه گذاری در صنعت برق و رشد ۱2 درصدی در صنعت نیروگاهی به تراز 

انرژی ۵ سال پیش بازگردد.
  حتی اگر شرکت های فولادی در تولید برق و احداث نیروگاه مشارکت کنند هم مشکل تامین گاز باقی 
خواهد ماند و اگر این صنعت به حوزه پالایشگاهی نیز وارد شود، چالش های تصفیه و انتقال همچنان 
پابرجــا می ماند. چالش های جدی در حوزه انرژی در صنعت فولاد وجود دارد که رفع آن ها باید مورد 
توجه قرار گیرد زیرا این چالش ها رشد این صنعت در کشور را کند می کند. اکنون حجم سرمایه گذاری 

که دولت باید در حوزه زیرساختی انجام دهد به عهده خود صنعت گذاشته شده است 

»کمبود برق و گاز« معضل جدی
صنایع فولادی ایران است

مدیرعامل شرکت فولاد آلیاژی ایران با اشاره به خالی ماندن 2۵ درصد از ظرفیت تولید فولاد:
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آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان یزد در نظر دارد اجرای عملیات ساخت 8۰ واحدی مسکونی طرح نهضت ملی مسکن واقع در شهرستان مروست را از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای 
با ارزیابی کیفی به پیمانکاران دارای صلاحیت پایه ۴ به پایین واگذار نماید لذا بدینوسیله از پیمانکارانی که مایل به شرکت درمناقصات مذکور می باشند دعوت بعمل می آید جهت دریافت اسناد 

به آدرس ذیل مراجعه نمایند.
  مدت زمان اعتبار ضمانتنامه : سه ماه از 

زمان شرکت در مناقصه.
  هزینه درج آگهی به عهده برنده مناقصه میباشد.

  مبلغ فروش هر یک از اسناد مناقصات فوق مبلغ 8۰۰,۰۰۰ )هشتصد هزار( ریال می باشد که می بایست به حساب ۰۱۰79۴7869۰۰3 بانک ملی ۱7 شهریور بنام بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
استان یزد واریز گردد.

محل دریافت اسناد مناقصه : یزد- ابتدای ۵2 متری امام شهر - بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان یزد- حوزه امور قراردادها - تلفن :۰3۵3۵2۵۰9۰۱-3
زمان دریافت ، تحویل و بازگشایی اسناد مناقصه : دریافت اسناد از تاریخ ۱۴۰2/۰6/2۰ لغایت ساعت ۱۴مورخ ۱۴۰2/۰6/29 - آخرین مهلت تحویل اسناد و پیشنهادات ساعت ۱۴ مورخ ۱۴۰2/۰7/۰9 

و بازگشایی پاکتها ساعت 9 صبح مورخ ۱۴۰2/۰7/۱۰
تذکر: فروش کامل اسناد فقط در محل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان یزد صورت میگیرد و جهت دریافت اسناد مناقصه ارائه مدارک زیر الزامی است : 

کپی برگ صلاحیت شرکت ، معرفی نامه نماینده شرکت جهت تحویل اسناد و فیش نقدی مربوط به واریز مبلغ اسناد مناقصه
مناقصه گران می توانند جهت اطلاعات بیشتر به سایت http://iets.mporg.ir مراجعه نمایند. شناسه اگهی۱۵6۵629

  بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان یزد

ضمانتنامه  شرکت در مناقصهصلاحیت پیمانکارانموضوع مناقصه
9,67۰,۰۰۰,۰۰۰ساختمان و ابنیهاجرای عملیات ساخت 8۰ واحدی مسکونی طرح نهضت ملی مسکن واقع در شهرستان مروست
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افزایش بیماری »سالک« در یزد
معاون بهداشــتی دانشــگاه علوم پزشــکی شهید 
صدوقی یزد گفت: این اســتان از لحاظ میزان شیوع 

بیماری سالک، رتبه سوم کشور را داراست.
محسن میرزایی با اشــاره به اینکه بیماری سالک بر 
اثر گزش و نیش پشــه خاکی ایجاد می شــود، گفت: 
ســالک یک بیماری بومی و اندمیک در اســتان یزد 

است که سال هاست مردم یزد را درگیر کرده است.
وی افزود: میزان بروز این بیماری در استان ۳۵ در ۱۰۰ 
هزار نفر گزارش شــده و امسال با روند افزایشی این بیماری 
روبرو هستیم، همچنین شهرستان های بافق، تفت، ابرکوه و 
اردکان مناطقی هســتند که بیشترین درگیری این بیماری 

را دارند.
میرزایــی خاطر نشــان کرد: دو نوع ســالک شــهری و 
روستایی در ایران وجود دارد، اما در بسیاری از استان ها به 

ویژه در مناطق روســتایی، سالک نوع روستایی 
و در شــهرهای بزرگ نوع شهری بیماری شایع 

است.
وی خاط نشــان کرد: به کشــاورزان توصیه 
می کنیم هنگام فعالیت در مزارع کشــاورزی که 
شانس گزش بیشــتری دارند با پوشش مناست 
تــردد و افــراد در مناطق شــهری مســتعد به 

بیماری سالک از پشه بند استفاده کنند.
وی تاکید کرد: در صورت بروز هرگونه ضایعه 
مشکوک که بیش از ۱۴ روز طول کشیده باشد، 
افراد به مراکز بهداشتی و درمانی مراجعه کنند.

در ســال ۱۴۰۰ حدود ۵۵۰ مــورد ابتلا به 
ســالک در استان یزد گزارش شــده و در سال 

۱۴۰۱ هم ۴۵۰ مورد ثبت شده است.

یزدی ها در مناطق پُر پشه، شب ها در »پشه بند« بخوابند؛ به مخبر پیغام دادم اين مديريت، 
درياچه را خشك مي كند

گروه اجتماعي| شــرایط کنوني دریاچه 
ارومیه از ماه ها پیش و پس از انتشار گزارشي 
در روزنامــه اعتماد به ســرخط اخبار ایران 
کشیده شــد و همچنان هشــدارها درباره 
احتمال خشــکي این دریاچه ادامه دارد. در 
تازه ترین خبر، به تازگي »عیســي کلانتري« 
رییس پیشین ســتاد احیاي دریاچه ارومیه 
بار دیگر اعلام کرده که این ســبک مدیریت 
حتما منجر به خشکي و نابودي دریاچه ارومیه 
خواهد شد و مي گوید که تلاش کرده این نقد 
را به گوش معاون رییس جمهوري هم برساند. 
کلانتري در گفت وگویي تازه با »خبرآنلاین« 
در این باره گفته است: »در دریاچه دیگر آبي 
به آن صورت وجود ندارد تا جایي که من اطلاع 
دارم، غلظت نمک در آن قسمتي هم که آب 
هســت، به بالاي ۵۰درصد رسیده است. کلا 
کمتر از ۷۰۰ تا ۷۵۰ میلیون مترمکعب آب 
باقي مانده که آن هم آبي محسوب نمي شود 
و آب و نمک کامل است. تا آخر شهریور هم 
همین میزان تبخیر مي شود و آبي نمي ماند، 
درواقع چیزي که مي ماند اســمش مي شود 
دریاچه ســابق ارومیه.« او در این گفت وگو 
مدعي شــده که »دیگر نمي شود اسمش را 
گذاشت دریاچه، اسمش را مي شود گذاشت 
دریاچه نمک، آب و نمک.« و در توضیح آن 
هم گفته است: »در دریاچه دیگر آبي به آن 
صورت وجود ندارد تــا جایي که من اطلاع 
دارم، غلظت نمک در آن قسمتي هم که آب 
هست، به بالاي ۵۰ درصد رسیده است. کلا 
کمتر از ۷۰۰ تا ۷۵۰ میلیون مترمکعب آب 
باقیمانده که آن هم آبي محسوب نمي شود 
و آب و نمک کامل است. تا آخر شهریور هم 
همین میزان تبخیر مي شود و آبي نمي ماند، 
درواقع چیزي که مي ماند اســمش مي شود 
دریاچه ســابق ارومیه.« کلانتــري در این 
گفت وگو از تلاش خود براي تماس با معاون 
اول کنوني رییس جمهوري هم سخن گفته 
است: »نتوانستم با آقاي مخبر صحبت کنم اما 
از طریق یکي از همکاران سابق ما در وزارتخانه 
که باجناق ایشــان بود، پیغــام دادم که این 
وضعیت مدیریت، دریاچه را خشک مي کند. 
البته نمي دانم پیغام من به ایشان رسید یا نه.« 
این توضیحات اما درحالي است که بخشي از 
منتقدان نقش آقاي کلانتري و دوران مدیریت 
او را در این شــرایط برجسته مي دانند اما او 
در این گفت وگو ضمن دفاع از دوران عملکرد 
خــود گفت: »ببینید قرار بــود دریاچه بین 
سال هاي ۱۴۰۹ تا ۱۴۱۱ در صورت اجرایي 
شــدن همه برنامه هایي که تعریف و مصوب 
شــده بود، ۱۵ میلیارد مترمکعب آب داشته 
باشد. پول هایي که گفته مي شود خرج شده، 
ربطي به ستاد احیاي دریاچه ارومیه نداشت و 
در وزارتخانه ها هزینه شده است، ۸۳درصد از 
بودجه مصوب براي احیا را وزارت نیرو گرفته 
بود تا به قــرارگاه بدهد براي حفر تونلي که 
آب را از رودخانه زاب به دریاچه بیاورد. ۵۰۰ 
میلیون دلار به قرارگاه بابت این موضوع داده 
شد و حدود ۱۰۲۰ میلیارد تومان هم بعدتر 

اختصاص یافت.

ضعف سواد رسانه ای
جدی است

جوان-مشکل )نارســایی دررسانه( فقط 
مربوط به دولت و حتی فقط مربوط به دولت 
ســیزدهم نیست. دولت ســابق هم چنین 
تذکری را درباره اقداماتش از رهبری گرفت؛ 
دستگاه قضایی هم همین طور و اگر دقیق تر 
نگاه کنیم، ضعف سواد رسانه ای جدی است. 
با وجود آن که همه مسئولان می دانند و بار ها 
گفته اند و ما هم می دانیم که هدف حملات 
جدی و دایمی رســانه ای هستیم و همه بلد 
هستند با کلیدواژه »جنگ ترکیبی« جمله 
بسازند، اما خبری از دفاع ترکیبی ما و پاتک 
رسانه ای ما نیست و انگار جز در حرف، ماجرا 

را جدی نگرفته ایم.

هیچ كس مجاز نیست
فراخوان بدهد

همشــهری-فرقی ندارد که قانون شکن، 
یک ســلبریتی و چهره شناخته شده ملی و 
بین المللی باشــد یا یک شهروند عادی؛ یک 
سیاســتمدار و فعال مدنی مشــهور باشد یا 
یک ورزشــکار و هنرمند بی نام و نشان.هیچ 
شخصیت حقیقی یا حقوقی مجاز نیست به 
اتکای سرمایه اجتماعی یا اعتراض به قوانین 
اعــم از این که وارد یا ناوارد باشــد، فراخوان 
بدهد یا حامیانش را به نافرمانی مدنی ترغیب 

کند.

تصمیمی ناپسند است
دنیای اقتصاد - تصمیم به حبس آمارها 
و منتشــر نکردن آن ها تصمیمی ناپســند 
است که از بس در کشــور ما تکرار شده به 
سنتی نادرست و در عین حال عادی تبدیل 
شده است. شاید نخستین بار در دولت آقای 
احمدی نژاد این مسئله رخ داد؛ اما دولت آقای 
روحانی با همه ادعاهایش درباره شــفافیت و 
آزادی دسترسی به اطلاعات، خود در حبس 
انتشــار آمارهای اقتصادی کوتاهی نکرد.این 
انتظار بود که در دولت آقای رئیسی این سنت 
ناپسند کنار گذاشته شود. متاسفانه گویی امور 
بر همان مدار می گردد و قرار نیست رویه های 
عملکردی تغییر چندانی کند. از پاییز سال 
گذشته انتشار داده های بخش مسکن متوقف 
شــده اســت و این بار مرکز آمار هم به بانک 
مرکزی پیوسته و از انتشار گزارش های آماری 

خود درباره این بخش خودداری می کند.

برخورد خشن مقامات فرانسوی
وطن امروز-وزیر دادگستری فرانسه گفت: 
حدود ۲ هزار نفر در ارتباط با اعتراضات اخیر 
به قتل نوجوان ۱۷ ســاله فرانسوی به دست 
پلیس این کشــور در دادگاه محکوم شدند 
و ۱۸۰۰ نفرشــان حکم حبس گرفتند که 
نشان دهنده برخورد خشن مقامات فرانسوی 

با معترضان این کشور است.

واكنش به خبر
 اخراج ۵۸ استاد دانشگاه

دیده بان ایران نوشت:ســخنگوی وزارت 
علــوم درواکنش به خبر اخراج ۵۸ اســتاد 
دانشگاه گفت: از این لیست، ۳ نفر مربوط به 
دانشــگاه های علوم پزشکی و ۱۷ نفر مربوط 
به دانشگاه آزاد هستند؛ خودشان باید پاسخ 
دهنــد، از ۳۸ نفر باقی مانــده ۳ نفر پرونده 
قضایی خارج از وزارت علوم دارند، ۷ نفر از این 
لیست در اغتشاشات اخیر کنشگری مجرمانه 

داشتند و ۲ نفرشان رد صلاحیت شده اند  .

توضیح درباره فوت روحی
زنــدان  عمومــی  نوشــت:روابط  تابنــاک 
نوشهرخبرداد:جواد روحی یکی از زندانیانی که با 
حکم قانونی در زندان به ســر می برد بامداد پنج 
شنبه در زندان به دلیل تشنج به بیمارستان شهید 
بهشتی نوشهر منتقل شــد.پس از انتقال جواد  
روحی به بیمارســتان متاسفانه با وجود اقدامات 
کادر پزشکی این فرد در بیمارستان فوت می کند.
با دستور قضایی مقرر شده است دوربین های مدار 
بسته زندان بازبینی و بررسی و وسایل شخصی 
متوفــی از جملــه یادداشــت ها و داروهای وی 
مستندسازی شود.جسد متوفی برای بررسی علت 
تامه فوت و معاینات سم شناسی به پزشکی قانونی 
ارســال و برای کالبدشکافی و نمونه گیری اقدام 
شده است.خرداد امسال حکم جواد روحی به اتهام 
افساد فی الارض، محاربه، ارتداد و مهدورالدم بودن 
به خاطر هتک حرمت   قرآن به ۳ بار اعدام، نقض 

و به شعبه هم عرض فرستاده شده بود.

نمی توان از مسئولیت های
بین المللی گريخت

الف نوشت:سید رســول موسوی دستیار 
وزیر خارجه، با انتشار پیامی در شبکه اجتماعی 
ایکس به اظهارات امیرخان متقی وزیر خارجه 
طالبان درباره نبود حکومت فراگیر در ایران 
پاسخ داد.موسوی نوشت:با دوجانبه سازی و 
شخصی سازی موضوع نمی توان از مسئولیت 
های بین المللی گریخت، صلح ، ثبات، امنیت 
و توســعه پایدار در استقرار حکومتی فراگیر 
در افغانستان است. حکومت فراگیر موضوع 
قطعنامه های ۲۵۱۳ و ۲۵۹۳ شورای امنیت 
و اجماع نشست های وزرای خارجه کشورهای 
همسایه افغانستان در پاکستان، ایران، چین و 

ازبکستان است.

روحانی و تناقضات آشکار وی
این بار هم نشست دوره ای دکتر روحانی با 
وزیران و اعضای کابینه در دولت های  یازدهم 
و دوازدهم با حواشی همراه بود. حسن روحانی 
در این جلسه با اشــاره به پیش رو بودن دو 
انتخابات مجلس خبرگان رهبری و مجلس 
شورای اسلامی، با تلاش برای تضعیف مجلس 
یازدهم که از ســوی رهبــر معظم انقلاب به 
عنوان مجلس انقلابی معرفی شده است، بیان 
کرد: مجلسی که منتخب ۹ میلیون نفر باشد 
نمی تواند ملت ۸۵ میلیون نفری را نمایندگی 
کند. با این استدلال باید گفت این سخن در 
حالی از ســوی وی مطرح شــده که شخص 
ایشان در انتخابات ۹۲ با رای ۱۸ میلیون نفر از 
میان حدود ۸۰ میلیون شهروند ایرانی انتخاب 
شده است! و کرسی ریاســت به ازای ۵۰ به 
علاوه ۷ دهم درصد آرا در اختیار ایشان قرار 
گرفت. نکته دیگری که در نگاه وی مغفول واقع 
شده، این است که پایین آمدن سطح مشارکت 
در انتخابات مجلس گذشته در حقیقت حاصل 
دلسردی و دلخوری مردم از عملکرد دولت بود.  
طبیعتاً هر چه سطح معیشت و رضایتمندی 
مردم از عملکرد دولتمردان بیشــتر باشــد 
مشارکت سیاسی و اجتماعی ایشان افزایش 
خواهد داشــت. این در حالی است که دولت 
ایشــان یک دهه کشور را معطل نگه داشت. 
امــری که نتیجه آن ضعیف ترین دولت پس 
از انقلاب از لحاظ عملکرد بود.روحانی با اشاره 
به تصویب نهایی اصلاحــات قانون انتخابات 
مجلس ضمن انتقاد از تصویب این قانون، آن را 
موجب محدود شدن فرصت مشارکت دانست 
و به نقد آن پرداخت. انتقاد تعجب برانگیزی 
که ایشان باید توضیح دهد چگونه ممکن است 
در حالی که پیش ثبت نام انتخابات مجلس 
بیش از ســه برابر دوره گذشته بوده و به عدد  
۴۹ هزار نفر رســیده است،همچنان تصویب 
این قانون موجب کاهش رقابت در انتخابات 
شود! قانون جدید انتخابات که موجبات تدقیق 
در تایید صلاحیت ها توســط شورای نگهبان 
را ایجاد می کند، بــرای روحانی و اعتدالیون 
خوش نیامده و انتقاد او را برانگیخته اســت.
وی در ادامه از تصویب شــتاب زده این قانون 
سخن گفته اســت در حالی که خود بهتر از 
دیگران می داند تصویب قانون، صرفا بر اساس 
آیین نامه داخلی مجلس امکان پذیر اســت و  
تصویب شــتاب زده قانون در مجلس امکان 
پذیر نیست.از دیگر نکات قابل تامل در سخنان 
دکتر روحانی در این جلســه، اشــاره به آمار 
اقتصادی دو ســال اول دولت یازدهم و انتقاد 
ضمنی از عملکرد اقتصادی دولت آقای رئیسی 
بود. این مقایسه در حالی انجام شد که اساسا 
ارزیابی دولت های گذشته باید با توجه به سال 
پایانی و مقطع تحویل دولت یا حداقل برایند 
کلی دوره هر دولت صورت گیرد و نه دو سال 
ابتدایی! به علاوه ظاهراً ایشــان دقت نکرده 
که دوسال آغازین دولت یازدهم که از سوی 
وی به عنوان نمونه و الگو بیان شده، در واقع 
شامل مقطع زمانی دولت اول ایشان تا پیش 
از تصویب برجام اســت و عملا ایشان اذعان 
دارند کــه دولت یازدهم با تکیه بر امیدواری 
و نشــاط مردم و نه برجــام و رویکرد غرب 
محور عملکرد بهتری نسبت به سال های بعد 
داشته است. از طرف دیگر نتیجه  هشت سال 
ریاست جمهوری حسن روحانی چیزی تقریبا 
معادل صفر درصد رشــد و توسعه در کشور 
بوده است. او حداقل ۸۰ درصد از مسئولیت 
دهه ســوخته ۹۰ را بر دوش دارد و حالا باید 
پاسخگوی ملت باشد، نه این که با سوءاستفاده 
از فراموشی یا عدم اطلاع مردم، بخواهد خود 
و دوران تلخ ریاســت جمهوری اش را تطهیر 

کند./ خراسان

مدیر شــبکه بهداشت و درمان مهریز از اجرای بلوک 
بندی طرح پزشک خانواده در مهریز خبر داد.

به گزارش ایســنا، »احمد مختــاری« در این باره گفت: 
زیرســاخت های لازم برای اجــرای طرح پزشــک خانواده 
شــهری در مهریز آماده و این شــهر به ۱۳ بلوک سه هزار 

است. تقسیم بندی شده  نفری 
وی افزود: جمعیت شــهر مهریز برای اجرای طرح پزشک 
خانواده در قالب بلوک های جمعیتی تقســیم بندی و مراکز 

خدمات جامع سلامت به ارائه خدمت می پردازند.
مختاری ادامه داد: براســاس بلوک بندی، در حال حاضر 
یک مراقب ســلامت و یک ماما مراقب در نظر گرفته شــده 
اســت و جمعیت تحت پوشــش برای دریافت خدمت سطح 

کنند. مراجعه  یک می توانند 
مدیر شبکه بهداشت و درمان مهریز تصریح کرد: تیم های 

ســلامت مســتقر در مراکز خدمات جامع سلامت و 
پایگاه هــا، فعالانه موظف بــه اقدامات مراقبتی و ارائه 
خدمات اولیه بهداشــتی و درمانی به جمعیت بلوک ها 

بود. خواهند 
وی حفظ و ارتقاء ســلامت عمومی جامعه، افزایش 
امیــد به زندگی، پاســخ دهی به انتظــارات معقول و 
واقعــی مــردم و همچنین حمایــت و محافظت مالی 
بیمــاران در برابــر هزینه های کمرشــکن درمانی را 
برخی از ویژگی های طرح پزشک خانواده عنوان کرد.
مختاری اضافه کرد: ارتقای ســلامتی فرد، خانواده و 
در نهایت اجتماع با حداقل هزینه و اثربخشــی حداکثر 
که در قالب اجرای برنامه مورد توجه ویژه واقع شــده، 
منجر به عدالت و برابری در سلامت و در نهایت افزایش 

رضایت مردم و ارائه کنندگان خدمت خواهد شد. 

آماده سازی زیرساخت های اجرای طرح پزشک خانواده در مهریز
مدیر شبکه بهداشت و درمان مهریز خبر داد:

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان یزد خبر داد:

جریمه میلیاردی محتکران آرد یارانه ای در ابرکوه

حکومتی  تعزیــرات  کل  مدیر 
اســتان یزد از صــدور حکم 
آرد  کیسه   ۱62 عرضه  به  الزام 

یارانه ای در شــبکه رسمی در 
شهرستان ابرکوه خبر داد.

بــه گــزارش روابــط عمومــی 

تعزیــرات حکومتــی یزد، »ســید 
محمــد مهدی مهاجریــان مقدم« 
گفت: پرونده تخلف عرضه خارج از 
شبکه آرد و احتکار ۱۶۲ کیسه آرد 
دولتی ۴۰ کیلویی در شــعبه اول 
کالا  قاچاق  تخلفات  به  رســیدگی 
وارز تعزیرات حکومتی شهرســتان 

ابرکوه رسیدگی شد.
وی افزود: شــعبه مذکور پس از 
تخلف  مستندات  و  مدارک  بررسی 
انتســابی را بین ســه متهم محرز 
اعلام و متهمان را به علاوه بر الزام 
به عرضه کالا در شبکه رسمی برای 
متهــم ردیــف اول ۴۹۴ میلیون و 
۱۰۰ هــزار ریــال و متهــم ردیف 
متخلف  بعنــوان  پارچه  نصب  دوم 
و پلمب واحد صنفــی به مدت دو 
روز و پرداخت جزای نقدی به مبلغ 

یک میلیارد و ۲۲۰ میلیون ریال و 
متهم ردیف سوم به پرداخت بیش 
از هشــت میلیــارد و ۶۶۰ میلیون 
ریال جــزای نقدی و پلمب و نصب 
پارچه تخلف بر سر در واحد صنفی 

به مدت ۱۰ روز محکوم کرد.
مهاجریــان مقــدم ادامــه داد: با 
اعتراض متهمان پرونــده مذکور به 
دادنامه بدوی، در شــعبه اول تجدید 
نظر استان بررسی و رسیدگی و مورد 

تایید و لازم الاجرا شدن دادنامه شد.
وی ضمــن هشــدار در خصوص 
چنین تخلفاتی، تاکید کرد: متاسفانه 
به علت اشکالات ساختاری در حوزه 
نظارتــی، همچنان شــاهد فعالیت 
دلالان در حوزه آرد و نان هستیم که 
در مواردی موجب اخلال در فعالیت 
خبازی هــا و به تبــع آن نارضایتی 

شهروندان شده است.
بازار  تنظیــم  دبیر کمیســیون 
اســتان از تشــدید نظــارت بــر 
در  اســتان  ســطح  نانوایی هــای 
گشت های مشترک تعزیرات استان 
خبــر داد و اظهار کــرد: نظارت بر 
نانوایی ها بر عهده سازمان تعزیرات 
حکومتی نیســت، لیکن در شرایط 
فعلی کشــور و با توجه به اجرایی 
یارانه ها،  شدن طرح مردمی سازی 
همکاری  بــا  نظارتی  گشــت های 
اداره  کشــاورزی،  جهاد  ســازمان 
کل غله و اتاق اصناف فعال شــده 
و در این رابطــه پرونده های تخلف 
تشــکیل و علاوه بر جریمه نقدی، 
احــکام پلمب و نصب پارچه تخلف 
بر سر در واحدهای صنفی نیز صادر 

و اجرا شده است. 

ادامه سرمقاله از صفحه اول
 در رقابت نفس گیر زندگی در ایران دارد و کاسه های 
داغ تر از آش، لکه ننگی بر پیشــانی شهری است که 
ســاده لوحانه گاهی همه هستی اش را در یک شب بر 
باد می دهد. ناآگاهان آمار بالایی از شــهر را تشکیل 
می دهند همان هایی کــه در دنیای واقعی علاقه ای 
به خوانــدن و فهمیدن ندارند و تنهــا به گذر عمر و 
همراهی دیگری بســنده می کنند. در این میان تعداد 
محدودی مافیای آگاه در زیر پوســت شهر زندگی می 
کنند، همان هایی که در روز تظاهر به شهروندی و در 
شب از میان مردم شکار خود را انتخاب و صبح روز بعد 
بر جنازه کشتار خویش می گریند، آنها شباهت زیادی 
به مافیای دارو، سکه، بورس و مسکن دارند آنهایی که 

به نور چشمی، ســلطان یا زالو نیز شناخته می شوند. 
مرگ بیماری از نبــود دارو نمونه بارزی از این مافیای 

پنهان است.
در بسیاری از صحنه ها، مافیا طلبکارانه و با ابزار ناآگاهی 
شهر، یقه شهروندی را می گیرد و حق نداشته اش را با توپِ 
پرُ طلب می کند، اینجاست که کار شهروندان ناآگاه آغاز و 
با همدستی مافیا بدون توجه به التماس ها خودخوری می 
کند. مثل دارویی که احتکار، روغنی که بیش از نیاز خریده 
و خودروی بی کیفیتی که برای خریدش صف کشیده می 

شود.
گاهی نقش ها جا ب جا می شود، گاهی برخی زیر یک نقش 

می زنند و در اکثر موارد اقلیت حریف اکثریت می شود.
بازی مافیا تلخ ترین ســناریو زندگی در گوشه خاورمیانه 

است، گاهی شــهروندی برای اثبات حقانیت خود به آب و 
آتش می زند اما شهر به بیماری مسری و خطرناک ناآگاهی 

دچار است پس جای حق و باطل براحتی عوض می شود.
حتی شهروند آگاه نیز در دنیای ناآگاهی کاری جز تماشای 
سقوط شهر ندارد و محکوم به دفن در باتلاقی می شود که 

نقشی در ایجاد آن نداشته است.
شهروندی زودتر می میرد که بیشتر می داند و یا بهتر برای 
نجات شهر جنگیده است، زجرآور آنجاست که شریان های 
اصلی شهر جلوی چشم شهروندان ناآگاه یک به یک قطع و 

شهروندانِ بی پناه در بازی به مافیا می بازند.
شهر به ناآگاهی و ســادگی می بازد، شکستی که سقوط 
انسانیت و عدالت را در حقیقت به همراه دارد و این عاقبت 

جامعه ای است که نه می داند و نه می خواهد بداند. 

مافیا و شهر بی دفاع 

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه اجرائی قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی حوزه ثبتی شهرستان مهریز

در اجرای ماده ۳ قانون تعین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد رسمی و 
ماده ۱۳ آئین نامه اجرائی آن اسامی اشخاصی که برابر آراء صادره از هیئت حل اختلاف 
مستقر در ثبت اسناد و املاک شهرستان مهریز تصرفات مالکانه و بلامعارض آنها محرز 
گردیده است به انضمام مشخصات املاک مورد تقاضا واقعدر شهرستان مهریز بشرح ذیل 

جهت اطلاع عموم اعلام می گردد.

آگهی بخش ۱۳ یزد سریزد و غیره
۳094- اقای عریزالله غرســی منشاد نسبت به 607/40 سهم از ۱۱49/90 سهم ششدانگ 
خانه و باغ واقع در منشاد مهریز به مساحت ششدانکگ ۱۱49/90 متر مربع مالکیت طبق 
مبایعه نامه عادی از وراث عباس غرســی منشادی مالک ثبت دفتر املاک به موجب رای 

شماره ۱40۳260۳2۱00۵00۱2۳9 مورخ ۱402/4/28 

لذا بدینوسیله در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز جهت اطلاع عموم و مالکین مشاعی و سایر 
صاحبان حقوق آگهی میگردد در صورتی که اشخاصی نسبت به آراء صادره اعتراض 
داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اول این آگهی ظرف مدت دو ماه اعتراض کتبی 
خود را به اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان مهریز تسلیم و رسید آن را اخذ نمایند 
و همچنین ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع 

ذیصلاح قضائی تقدیم و گواهی طرح دعوا را به این اداره تحویل ارائه نمایند در غیر این صورت 
آراء صادره به مرحله اجرا درآمده و عملیات ثبتی ادامه خواهد یافت همچنین صدور سند مالکیت 

مانع از مراجعه متضرر جهت احقاق حق به مراجع قضائی نخواهد بود.م الف26۵
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱402/6/22
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱402/7/8
عباس دهقان پور فراشاه
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان مهریز
از طرف سید محمد رضا بیدکی  

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه اجرائی قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی حوزه ثبتی شهرستان مهریز

در اجرای ماده ۳ قانون تعین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد رسمی و 
ماده ۱۳ آئین نامه اجرائی آن اسامی اشخاصی که برابر آراء صادره از هیئت حل اختلاف 
مستقر در ثبت اسناد و املاک شهرستان مهریز تصرفات مالکانه و بلامعارض آنها محرز 
گردیده است به انضمام مشخصات املاک مورد تقاضا واقعدر شهرستان مهریز بشرح ذیل 

جهت اطلاع عموم اعلام می گردد.

آگهی بخش ۱۳ یزد سریزد و غیره
۱۳۵98 خانم صدیقه ایران منش بنادکی ششدانگ خانه مفروز واقع در بنادک سادات مهریز 
به مساحت ششدانگ۳84/7۵ متر مربع مالکیت طبق مبایعه نامه عادی از میرزا احمد دهقان 
بنادکی مالک خلاصه سند 9۵۱6 مورخ۱۳۳2/7/۱ دفتر خانه ۱0 یزد به موجب رای شماره 

۱40۳260۳2۱00۵00۱۵۵۱ مورخ ۱402/۵/۱۵

لذا بدینوسیله در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز جهت اطلاع عموم و مالکین مشاعی و سایر 
صاحبان حقوق آگهی میگردد در صورتی که اشخاصی نسبت به آراء صادره اعتراض 
داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اول این آگهی ظرف مدت دو ماه اعتراض کتبی 
خود را به اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان مهریز تسلیم و رسید آن را اخذ نمایند 
و همچنین ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع 

ذیصلاح قضائی تقدیم و گواهی طرح دعوا را به این اداره تحویل ارائه نمایند در غیر این صورت 
آراء صادره به مرحله اجرا درآمده و عملیات ثبتی ادامه خواهد یافت همچنین صدور سند مالکیت 

مانع از مراجعه متضرر جهت احقاق حق به مراجع قضائی نخواهد بود.م الف266
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱402/6/22
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱402/7/8
عباس دهقان پور فراشاه
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان مهریز
از طرف سید محمد رضا بیدکی 
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غیرت وکلای یزد در پی توهین
به رئیس کانون وکلا، به جوش آمد

در  که  اقداماتــی  از  پــس 
چارچوب قانونگذاری با صحنه 
گردانی پشت پرده واماندگان 
از قامت وکالت صورت گرفت؛ 
واکنش به موقع و پاسخ های 
مســتدل روســا و نخبگان 
در سراسر کشور  وکلا  کانون 
و از جمله در استان یزد باعث 
شد تا آنان که نفع خود را در 
شکستن اســتقلال و هیمنه 
می  مســتقل  وکلای  کانون 

در  رســوخ  وجود  با  دیدند؛ 
نهادهای قدرت و در دســت 
داشــتن ابزارهــای قانونی؛ 
نسبت به استدلال ها و پاسخ 
های قانونــی به تنگ آمده و 
به  آوردند.  رو  جدید  رویه  به 
توهین  تخریب؛  که  ای  گونه 
و تــرور شــخصیت رئیس 
کانون و نخبگان این صنف و 
افراد موثر در مقابل این نیت 
شــوم خود را در دستور کار 

قرار داده انــد. گرچه ادعای 
شکســتن  در   جماعت  این 
انحصــار و اقدام برای مردم 
و تلاش بــرای ضابطه مندی 
همه اصناف بوده، اما واکنش 
های آنان نشــان داده که به 
هیچ اصول قانونی و اخلاقی 
پایبند نیستند به گونه ای که 
دیگر تجاوز به حریم شخصی 
افراد، هتــک حیثیت مردم 

تهمت  و  اســلامی  نظام  در 
براحتی ســرلوحه آنان قرار 

گرفته است.
تا  همین موضوع باعث شــد 
یزد  وکلای  اعتراضــی  تجمــع 
در مورد هجمه هــا علیه کانون 
کانون  رئیس  و هتک حیثیــت 
وکلای دادگستری استان توسط 
شــخص معلوم الحال در فضای  

مجازی، برگزار شود. 

وکلای دادگســتری یــزد در 
محــل کانون وکلا با در دســت 
اعتراضی  پلاکارد های  داشــتن 
در مورد هجمــه ها به کانون، از 
محمدصالــح جوکار نماینده یزد 
در خصــوص تبری جســتن از 
شــخصی که در فضای مجازی 
علیه نماینده وکلا مطالب توهین 
آمیز منتشــر کرده را خواســتار 

شدند.

تجمع اعتراضی وکلای یزد علیه هجمه ها به کانون وکلای مستقل و ترور شخصیت رئیس و نخبگان وکلا؛ بی باوری وزير آموزش و 
پرورش به عدالت آموزشی

اعتمادآنلایــن خبر داد:علــی خضریان، 
نماینده تهران در مجلس اعلام کرد استیضاح 
وزیر آموزش و پــرورش را پیگیری می کند. 
او ضمن اعــلام این تصمیم از بی باوری وزیر 
آموزش و پرورش به عدالت آموزشی و باور وی 
به طبقاتی شدن آموزش انتقاد کرد.رضامراد 
صحرایی، پیشتر در یک گفت وگوی تلویزیونی 
با اشاره به مدرســه ای که شهریه سنگینی 
دریافــت می کند گفته بود که برای کیفیت 
باید پول هزینه شود مانند افرادی که ماشین 
لوکس می گیرند و هزینه بیشتری می کنند!

گرانی به ابزارفروشان رسید
آرمــان امروز : مردم به دلیل کاهش توان 
مالی کمتر به سراغ خرید آچار و ابزار می روند 
و توان خرید کمتری برای خرید آچار و ابزار 

دارند.
رئیس ســابق اتحادیه ابزارفروشان تهران 
اظهار کــرد: کاهش قدرت خریــد مردم از 
یک ســو و کمبود تنوع در واردات کالای با 
کیفیت و تسخیر این بازار با توجه به کالای بی 
کیفیت، اما گران، باعث شده که صنوف فعال 
در این صنف رکود بی سابقه ای را تجربه کنند.

البته دیگر رونق از این بازار رفته و به گفته 
کسبه این بخش از صنوف تهران، مردم اگر 
برای خرید مایحتاج خانه خود کم نیاورند هنر 

کرده اند چه برسد به خرید ابزار.
کسبه ابزار فروش در این خیابان قدیمی 
می گویند؛ نسبت به سال گذشته ۵۰ درصد 
کاهش درآمد داشته اند؛ آن هم در حالی که 
روند صعودی قیمت در بیشتر اقلام از ۲۰۰ 
درصد هم گذشته است، البته بدون احتساب 
اجاره مغازه و مالیات و هزینه های سایر در یک 

فروشگاه ۲۰- ۳۰ متری.
گزارش خبرنگار اقتصاد ۲۴ از این خیابان 
نشان می دهد اجناس بیشتر قفسه های این 
مغازه ها که در طی چند ســال گذشــته با 
ابزار های برند های معروف ژاپنی، آلمانی و سایر 
کشــور های اروپایی و به نام دنیا پرُ بود امروز 
جای خــود را به ابزارهای  بی کیفیت چینی 
و نهایتا تایوانی و البته با قیمت هایی فراتر از 

انتظار مشتریان در این بازار داده اند.
به گفته کســبه، بیــش از ۸۰ درصد از 
تقاضای بازار را جنس قاچاق پاسخ می دهد، نه 
اینکه این جنس ها مرغوب و درجه اول باشند؛ 
نه، همه این ها از همان جنس های بی کیفیت 
برخی کشور ها است. البته با قیمت های بالا و 
غیر قابل قبول که موجب شده مردم کمتر به 

خرید ابزار و آچار روی بیاورند.
در همین رابطه فریــدون غمام نو، رئیس 
سابق اتحادیه ابزارفروشان تهران می گوید: در 
حال حاضر بسیاری از کارگاه ها و کارخانجات 
برای تولیــد از امکاناتی همچون مواد اولیه و 

ماشین آلات بی بهره اند.
ماشــین آلات در نوع خود باید به روز و یا 

قطعه فرسوده آن تعویض و یا تعمیر شود.
رئیس ســابق اتحادیه ابزار فروشان تهران 
ادامــه می دهــد: امروز تــورم در بخش ها و 
بازار های مختلف به گونــه ای افزایش یافته 
که کمتر فروشنده و مشتری می تواند تعامل 
گذشته را داشته باشد، از این رو بازار همواره 
در رکود بســر بده و متقاضــی کم و ناراضی 

است.
این فعال صنفی تأکید می کند: امســال 
بیشتر اقلام و ابزار موجود در بازار، تحت تأثیر 
تــورم قرار گرفته و افزایش بیش از ۵۰ تا ۶۰ 
درصدی قیمت ها را تجربه کرده است. رئیس 
سابق اتحادیه ابزارفروشان تهران خاطرنشان 
می کند: کاهش قدرت خرید مردم از یک سو 
و کمبــود تنوع در واردات کالای با کیفیت و 
تسخیر این بازار با توجه به کالای بی کیفیت، 
اما گران، باعث شده که صنوف فعال در این 

صنف رکود بی سابقه ای را تجربه کنند.

مشکل مجلس
عدم شفافیت است

»حســین کنعانی مقدم«، سیاستمدار و 
تحلیگر مسایل سیاسی در نقدی به عملکرد 
مجلس یازدهم به خبرنــگار »آرمان امروز« 
می گوید: »در ابتدای این مصاحبه باید بگویم 
یکی از شــعارهای اصلی نمایندگان قبل از 
انتخاب، مجلس یازدهم »شفافیت« بود. این 
نمایندگان تاکید داشتند که پس از ورود به 
مجلس در ارتباط با شفافیت اقدامات جدی 
انجام خواهند داد ولی نه تنها محقق نشد بلکه 
این وعده که مطالبه شهروندان هم بود در پیچ 
و خم راه روهای مجلس مسیرش را تغییر داد 
و در نهایت این ضرورت به دســت فراموشی 
سپرده شد. مشاهده می کنیم که قوانینی که 
نسبتی با موضوع شفافیت داشت اجرا نشده و 
اقداماتی که در مورد شفافیت انجام می شود 
عملا صورت مســاله را پاک کرده است. حالا 
کاملا مشــخص است که مجلس یازدهم در 
مورد شفافیت کوتاهی کرده است. نماینده جز 
قانون گــذاری و نظارت وظیفه دارد تحرکات 
خلاف قانون را علنی کند. فراموش نکنید که 
این قانون سوت زدن شامل شخص نماینده 
هم می شــود. مجلس ابتدا بایــد عملکرد 
اعضای خود و سپس عملکرد سایر قوا را زیر 
ذره بین داشــته باشد. متاسفانه این تکلیف 
نه تنها پانگرفته اســت بلکــه در برخی از 
موارد با بازی های سیاســی هم مواجه شده 
است. مزیت شــفافیت با مقاومت از دست 
رفته است و شفافیت به تسویه حساب های 
سیاسی و جناحی محدود شده است. درست 
این بود که هیات نظارت بر رفتار و عملکرد 
نماینــدگان، نتایج گزارش های خود را برای 
اطلاع افکار عمومی منتشــر کنــد. در این 
مورد هیچ چیزی نباید محرمانه تلقی شود. 
هیات رییســه مجلس باید گــزارش هیات 
نظارت و اقداماتی کــه در این زمینه وجود 
دارد را برای اطلاع افکار عمومی منتشر کند. 
عدم اطلاع رســانی و عدم شفافیت ابهام در 
ذهــن مردم باقی می گــذارد و ابهام و عدم 
پاسخگویی و عدم شفاف سازی، به ذهنیت 

منفی در جامعه دامن می زند.«

راه حل »خالص سازی« و 
»يکدست شدن« نیست

»سیدحسن خمینی« در دیدار با دبیرکل 
و اعضای شــورای مرکزی حزب اعتماد ملی 
گفت: »بی مدیریتی، مدیریت ســوء و توجه 
نکردن به ظرفیت هــای داخلی حتما نقش 
دارد. ولی یکی از عوامل مهم آن، عدم النفعی 
اســت که ما در ارتباط با دنیا داریم. بخشی 
از این امر به خاطر تحریم های سنگین است. 
البته دشمنی آنها هم از سال های اول انقلاب 
بوده، اما در دوره آقای ترامپ بیشــتر شده و 
امروز آثــار تحریم های به تعبیر خودشــان 
»کمرشکن« و طاقت فرسایی که می خواستند 

بر کشور ایجاد کنند.
بحث مهم این اســت که راه عبور از این 
وضعیت، یعنی سیاســت خارجی مشکل دار 
ما و حتی وضع مشکلات داخلی مدیریتی ما، 
چیست؟ یعنی آیا راه آن به تعبیر امروزی ها 
»خالص سازی« و »یکدست شدن حاکمیت« 
است؟ طبیعتا کشــوری که درصد بالایی از 
درآمدش وابســته به نفت است، اگر نفتش 
فروش نرود جیبش بی پول می شــود. وقتی 
نفت فروش نرود، سرمایه گذاری صورت نمی 
گیرد و مشکل اشتغال پدید می آید. من فکر 
می کنم راه هرکدام اینها از مســیر سیاست 
داخلی ما می گذرد. یعنی راه حل مشکلات در 
حوزه های اقتصاد، تحریم و بقیه موارد از مسیر 
سیاست داخلی کشور می گذرد. تا وقتی یک 
دولت با پشتوانه عمیق مردمی و حمایت قوی 
طبقــات محروم و متوســط، و مورد اعتماد 
شهرهای بزرگ و روســتاها نداشته باشید، 
امکان عبور از این بحران وجود ندارد. رفتن به 
سمت هسته های متصلب و جمع های محدود، 
راه حل نیست، بلکه بیشتر مشکل آفرین است.

میرسلیم و ماجرای
پوشیدن كفش آمريکايی

آرمان امروز: ســید مصطفی میرسلیم به 
انتقادات درباره پوشــیدن کفش آمریکایی 
واکنش نشــان داد. در روزهای اخیر انتشار 
تصویری از ســید مصطفی میرسلیم که در 
 )Reebok( صحن مجلس با کفش ریباک
از برندهــای معروف ورزشــی آمریکایی در 
حال قــدم زدن بود جنجال بســیاری را در 
پی داشــت. دلیل اصلی انتقادها این بود که 
میرسلیم چندی پیش در اظهاراتی به دفاع از 
خودروسازان داخلی پرداخت و بر الزام حمایت 

و استفاده از خودروی ملی تاکید کرد.
او که بر استفاده از تولیدات داخلی و مقابله 
با واردات تاکید کرده بود، انتشــار این تصویر 
با کفش آمریکایی انتقادات بسیاری را علیه 
او برانگیخــت. تا اینکه بالاخره امروز خودش 
هم به این جنجال ها و انتقادهای تند واکنش 
نشان داد و در توئیتی ضمن موجه ندانستن 
کار خود، نوشــت: »پوشــیدن کفش کتانی 
خارجی ولو هدیه ای باشد از سال های قبل، 
در صحن مجلس، کار موجهی نیست. اصالت 
با تولیدات داخلی و تشــویق آن است حتی 
اگر برترین کیفیت را نداشته باشد.« مصطفی 
میرسلیم از زمانی که در سال ۱۳۹۶ به عنوان 
نامــزد دوازدهمین دوره انتخابات ریاســت 
جمهوری فعالیت کرد، برای عموم مردم چهره 

شناخته شده تری شد.

اتهامات كیهان به شريفی زارچی، 
استاد اخراج شده شريف 

با حمله به شــریفی  روزنامه کیهــان 
زارچی، اســتاد اخراجی دانشــگاه شریف 
اتهاماتــی تنــد و عجیب به این اســتاد 
دانشــگاه وارد کرد و به نوعی حتی زمینه 
سازی برای بازداشت و محاکمه این چهره 

دانشگاهی را کلید زد.
روزنامه کیهان در این مطلب مدعی شده 

است؛
اخیرا رئیس دانشکده مهندسی کامپیوتر 
دانشــگاه شــریف اعلام کرده که بــا اخراج 
شــریفی زارچی مخالف است.این اظهارنظر 
غیرحرفه ای و تأمل برانگیز در حالی است که 
شریفی زارچی از سوی مراجع ذی ربط فاقد 
صلاحیت علمی برای تدریس در دانشــگاه 

شریف شناخته شده است.
اینکه فردی به دلیل عدم صلاحیت علمی، 
از مسند استاد دانشگاه کنار گذاشته می شود، 
اقدامی شایسته و قابل دفاع و البته قابل تقدیر 
است. اما ماجرا به همین جا ختم نمی شود. 
شــریفی زارچی یکی از حامیــان اوباش و 
تروریست ها در اغتشاشات سال گذشته بوده 

است.
وی از جملــه افــرادی اســت کــه با 
سوءاســتفاده از جایگاه خــود، در آتش 
اغتشاشــات دمیــده و در خون هایی که 
به واســطه اغتشاشات ســال گذشته بر 
زمین ریخته شد، شریک است. بنابراین، 
علاوه بر اخــراج این فرد بــه دلیل عدم 
صلاحیت علمی، وی بایــد به این خاطر 
که در آشوب های سال گذشته فعال بوده 

است، بازداشت و محاکمه شود.
براســاس مســتندات موجــود که در 
رســانه ها نیز منتشر شــده است، شریفی 
زارچی که امروز چهره اپوزیسیون به خود 
گرفته اســت، در زمان همه گیری کرونا، 
در وزارت بهداشــت دولت روحانی حضور 
داشــت و به عنوان »رئیس مرکز مدیریت 
آمار و فناوری اطلاعات وزارت بهداشــت« 

آمار کرونا را دستکاری می کرد.
در فضــای مجازی امروز از شــریفی 
زارچی به عنوان »نخبــه« یاد می کنند؛ 
این درحالی اســت که در زمان حضورش 
به  انتقادات شدیدی  بهداشت،  در وزارت 
رنگ بندی های  و  واکسیناســیون  سامانه 
کرونا تحت مدیریت زارچی، در رســانه ها 

مطرح بود.
وی در مقطعــی کــه اســتادیار پیمانی 
دانشکده مهندسی کامپیوتر دانشگاه شریف 
بود نیز با سوءاستفاده از جایگاه خود، به جای 
انجام وظایف خود در کسوت استاد دانشگاه، 
مشــغول توئیت بازی و حمایــت از اوباش و 

تروریست ها بود.

مزایده عمومی واگذاری  بهره برداری از 500 متر مربع زمین ورزشگاه جانباز
موسسه فرهنگی ورزشی  و توانبخشی ایثار  استان  یزد  برای مدت یکسال

نام و نشانی مزایده گزار :
یزد خیابان فرخی کوچه اورژانس کلانتری کوچه شــهید فتوحی دفتر موسسه  ایثار استان یزد 

نوع و مبلغ تضمین شرکت در مزایده : 

لازم اســت مبلغ تضمین را به صورت ضمانت نامه بانکی بدون قید و شــرط یا رســید واریز نقدی به حساب شماره  0203332995000  نزد بانک 
دی به نام موسســه ورزشی و توانبخشی ایثار قابل واریز در کلیه شعب بانک دی ارائه گردد. 

توضیحات:
 کلیه مراحل برگزاری مزایده از دریافت اسناد مزایده تا ارائه پیشنهاد مزایده گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت ) ستاد ( به آدرس www.setadiran.ir   انجام خواهد شد و لازم است مزایده گران در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت 

مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شــرکت در مزایده محقق ســازند. تاریخ انتشار مزایده در سامانه 1402/06/21 می باشد. 
• مهلت زمان تحویل اسناد مزایده:

 از ســاعت 8 صبح روز ســه شنبه مورخ 1402/06/21  تا ســاعت 16 روز پنج شنبه مورخ 1402/06/30 از طریق ســامانه تدارکات الکترونیک 
دولت می باشد . 

• مهلت اپلود اسناد و بارگزاری پیشنهاد: 
•  از ســاعت 8 صبح روز سه شــنبه مورخ 1402/06/21  تا ساعت 11 روز یکشنبه مورخ 1402/07/16 در ســامانه تدارکات الکترونیک دولت 

می باشد .
• زمان بازگشایی پاکت ها: 

•  روزیکشنبه مورخ 1402/07/16 ساعت12ظهر  از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت و به نشانی تهران خیابان موسوی شمالی خیابان 
برفروشان پلاک 20 می باشد .

• محل تحویل پاکت های تضمین  به یکی از دو نشــانی ذیل :
- تهران خیابان طالقانی خیابان موســوی شمالی خیابان برفروشان پلاک 20  

- یزد خیابان فرخی کوچه اورژانس کلانتری کوچه شــهید فتوحی دفتر موسســه  ایثار استان یزد 
- اطلاعات تماس ســامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : مرکز تماس 1456

 تلفن تماس جهت کسب اطلاعات : 09162522688
تذکر : هزینه درج آگهی و حق الزحمه کارشناســی بر عهده برنده مزایده خواهد بود .

مدیریت موسسه فرهنگی، ورزشی و توانبخشی ایثار

آگهی مزایده

مبلغ تضمین شرکت در مزایدهآدرس شماره درج آگهی مزایده موضوع مزایده
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 حمله خونین قاچاقچیان چوب به جنگلبان 

قاچاقچیان چوب دو نفر از جنگل بانان روستای 
دیوا منطقه بندپی غربــی بابل را مورد ضرب 
و شــتم قرار دادند که در این حادثه دســت 

جنگل بانان منطقه صدمه جدی دید.
به گزارش مشرق، مجید ذکریایی در مازندران از 
ضرب و شتم جنگل بانان روستای دیوا منطقه بندپی 
غربی بابل خبر داد و اظهار کرد: در این حادثه دست 

۲ نفر از جنگل بانان منطقه صدمه جدی دید.
فرمانده یگان اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
مازندران ـ منطقه ســاری گفت: علت این درگیری  
هــا و تمکین نکردن از ماموران صیانت و حفاظت از 

جنگل ها این بوده که مجازات بازدارنده نیست.
ذکریایی بیان کرد: براســاس قوانین موجود پرونده جرایم بــرای افراد متخلف به ویژه در حمل 
چوب آلات به تعزیرات ارجاع شده و در این زمینه جریمه پایینی هم در نظر گرفته می شود، بازدارندگی 

لازم را ندارند که باید با اصلاح قوانین قاچاق چوب هزینه را برای متخلفان بالا ببریم.
وی با تاکید بر اینکه تشدید مجازات و جرایم سنگین حتما بازدارنده خواهد بود، خاطرنشان کرد: 
لازم است از دولت، مسؤولان سازمان جنگل ها و نمایندگان مجلس لایحه ای از سوی دولت به منظور 
اصلاح و بازنگری قانون قاچاق به چوب تقدیم مجلس شــود تا این دسته از متخلفان با شدیدترین 

برخورد مجازات شوند.

ربودن پدرزن سابق برای فرار از مهریه
مرد جوان وقتی متوجه شــد همسر سابقش 
مهریه ۱۱3 سکه ای خود را به اجرا گذاشته آدم 

ربا اجیر کرد تا پدر زن سابقش را برباید.
به گزارش مشرق، چندی قبل رهگذران در حال 
عبور از خیابان بودند که متوجه شدند مرد میانسالی 

نیمه جان و زخمی کنار خیابان افتاده است.
پس از تمــاس با اورژانس، مرد ۶۰ ســاله به نام 
هوشــنگ به بیمارستان منتقل شــد و تحت مداوا 
قرار گرفت. هوشنگ پس از بهبودی راز آدم ربایی ۵ 
ساعته خود را برملا کرد و گفت: روز حادثه قصد رفتن 
به محل کارم را داشتم که خودرویی با سه سرنشین 
سد راهم شد. سه مرد که چهره هایشان را پوشانده بودند اسمم را صدا زدند، وقتی جواب دادم ناگهان 

به سمتم حمله ور شدند و مرا داخل خودرو انداخته و دست و پا و چشم هایم را بستند.
او ادامه داد: آنها مرا به باغی در شهریار برده و کتک زدند و بعد از ۵ ساعت که گروگان آنها بودم در 
نهایت مرا مجبور کردند ۱۱ سفته را که مبلغ آن ۱۰ میلیارد تومان می شد امضا کنم. آنها دوباره مرا 

سوار خودرو کرده و به تهران آوردند و در کنار خیابان رها کردند.
با شکایت مرد میانسال تحقیقات به دستور بازپرس شعبه هفتم دادسرای امور جنایی تهران آغاز 
شد. از آنجایی که گروگانگیران، گوشی تلفن همراه مرد میانسال را نیز به سرقت برده بودند تحقیقات 
روی تلفن همراه شاکی متمرکز و در بررسی ها مشخص شد که تلفن شاکی دست مرد جوانی به نام 
شهرام است. به دستور بازپرس جنایی، شهرام بازداشت شد و در تحقیقات گفت: شاکی، پدر همسر 

سابقم است. من نگهبان شرکت هستم و چند سال قبل با دختر هوشنگ ازدواج کردم.
اما به خاطر مشکلاتی که پیش آمد از هم جدا شدیم و همسر سابقم مهریه اش را به اجرا گذاشت. 
مهریه را به صورت قســطی به او می دادم اما این اواخر متوجه شــدم که او از من شــکایت کرده و 
می خواهد ۱۱۳ ســکه مهریه اش را یک جا بگیرد. من که توانایی پرداخت چنین مبلغی را نداشتم 
تصمیم گرفتم پدر او را بربایم و از او ســفته بگیرم. تا زمانی که او خواســت مهریه اش را بگیرد من 
سفته های پدرش را رو کنم تا او به ناچار از تصمیمش منصرف شود. برای این کار سه نفر را اجیر کردم 

و مشخصات پدر زن سابقم را به آنها دادم و آنها هم نقشه را طبق خواسته ام اجرا کردند.
مرد جوان به دستور بازپرس جنایی در اختیار کارآگاهان اداره آگاهی قرار داده شد و تحقیقات برای 

دستگیری سه آدم ربای اجیر شده ادامه دارد.

شکایت زن مسافربر به زیان خودش شد
شکایت یک زن مسافربر از مرد غریبه مبنی بر 
تعرض و آدم ربایی در حالی مطرح شد که مرد 
جوان مدعی است ۱۰ میلیون تومان ماده مخدر 

شیشه به این زن داده است.
به گزارش مشرق، ۱۴ خرداد امسال زن میانسالی 
پیش پلیس رفــت و از مردی به اتهــام تجاوز، آدم 
ربایی و سرقت طلاهایش شــکایت کرد. وی گفت: 
با خودرو پژوام مسافرکشــی می کنم. روز حادثه در 
خیابــان حرکت می کردم که متوجه شــدم مردی 
کنار خودرواش ایســتاده و درخواست کمک دارد او 
با دست از من خواست توقف کنم، پیرزنی هم داخل 

خودرواش نشسته بود.
او گفت خودرواش خراب شده و مادرش را حتماً باید به بیمارستان برساند. وقتی سوار خودروام 
شدند مرد جوان که مسعود نام داشت از من خواست که خودش پشت فرمان بنشیند چون آدرس 
بیمارستان سرراست نیست من هم قبول کردم مادرش هم روی صندلی عقب نشست. اما همان طور 

که رانندگی می کرد ناگهان از شهر خارج شد.
وقتی به او اعتراض کردم که چرا تغییر مسیر داده با چاقو مرا تهدید کرد و پس از توقف خودرو 
طلاهایم که ۲۰ میلیون تومان بود را به زور از من گرفت و بعد از آن به من تجاوز کرد و ۱۰ میلیون 
تومان هم با تهدید از داخل عابر بانکم به حساب خودش منتقل کرد و به همراه مادرش با خودروام 

از محل متواری شد.
با شکایت زن میانسال، تحقیقات به دستور بازپرس رضازاده آغاز شد. در بررسی های اولیه شماره 
پلاک خودرو پژو زن میانســال به کلیه واحدهای گشت اعلام شد. از سویی بازپرس جنایی دستور 
بررسی حساب شاکی را صادر کرد تا بدین ترتیب هویت مرد جوان که ۱۰ میلیون تومان به حساب 
او واریز شــده بود به دست بیاید. دو روز پس از شکایت زن میانسال خودرو او به صورت رها شده در 

جنوب تهران کشف شد.
از سویی با استعلام شماره حساب، هویت مسعود به دست آمد و بازداشت شد. اما مسعود وقتی که 
در مقابل تیم تحقیق قرار گرفت، ادعایی متفاوت را مطرح کرد: من نه این زن را ربودم و نه اینکه به او 

تعرض کردم. کنار خیابان ایستاده بودم که زن میانسال به سراغم آمد.
او ظاهر و وضعیت خوبی نداشت و به من گفت که پسرش مقداری مواد مخدر نیاز دارد تا آنها را 

به شهرستان ببرد.
از من پرســید آیا کســی را می شناسم که مواد بفروشــد، من هم برای کمک به او از کسی که 
می شناختم حدود ۱۰ میلیون تومان شیشه خریداری کردم و او هم پول را به حسابم واریز کرد. اما 
اینکه او را به بیابان کشانده ام و تعرض کرده و طلاهایش را سرقت کرده ام دروغ است. تصور می کنم 
این زن تصمیم گرفته تا ۱۰ میلیون تومانی که بابت خرید شیشــه به من داده را پس بگیرد و این 

سناریو را طراحی کرده است.
به دنبال اظهارات مرد جوان، بازپرس شعبه یازدهم دادسرای امور جنایی تهران دستور تحقیقات 

دوباره از زن میانسال در این رابطه را صادر کرد.

کشف 1045 سکه عتیقه تقلبی منسوب به هخامنشیان
رئیس پلیس پیشگیری پایتخت از کشف ۱۰۴۵ سکه تقلبی منسوب به دوره هخامنشیان 

خبر داد.
به گزارش مشرق، محمد گودرزی رئیس پلیس پیشگیری پایتخت از دستگیری یک کلاهبردار در 
مسعودیه تهران خبر داد و گفت: این متهم قصد فروش یک هزار و ۴۵ سکه تقلبی منسوب به دوران 

هخامنشی را به یک شهروند داشت که دستگیر شد.
گودرزی در تشریح این خبر گفت: در پی دریافت خبری مبنی بر فعالیت فردی در خرید و فروش 
سکه های تاریخی در شهرک مسعودیه تهران، بررسی موضوع در دستور کار تیم عملیات کلانتری 

۱۵۷ مسعودیه قرار گرفت.
وی افزود: مأموران کلانتری پس از انجام تحقیقات نامحسوس از صحت موضوع اطمینان حاصل 
کرده و متوجه شدند متهم سکه های تاریخی تقلبی را به عنوان سکه های عتیقه منسوب به دوران 

هخامنشی به خریداران می فروشد.
وی گفت: مأموران در ادامه تحقیقات پلیسی به دست آوردند متهم با دریافت ۲ میلیارد ریال به 
عنوان پیش پرداخت قصد انجام معامله و فروش تعداد زیادی سکه های تاریخی تقلبی به فرد دیگری 
را دارد. این مقام ارشد انتظامی با بیان اینکه با شناسایی هویت و مخفیگاه متهمان تیمی از مأموران 
به مخفیگاه متهمان در زمان انجام معامله اعزام شدند ادامه داد: در یک عملیات پلیسی هر ۲ متهم 

دستگیر و ۱۰۴۵ سکه تقلبی کشف شد.
رئیس پلیس پیشگیری تهران افزود: هر ۲ متهم به همراه اموال مکشوفه با تکمیل پرونده به مرجع 
قضائی معرفی شدند. گودرزی در پایان با اشاره به اینکه مقابله با اخلالگران نظام اقتصادی و ایجاد 
امنیت در بازار از اولویت های پلیس است گفت: پلیس به صورت قانونی با اینگونه افراد برخورد می کند 

و شهروندان فریب این افراد کلاهبردار را نخورند. 

اعتراف عجیب متهم بعد از قتل همسرش
از  مرد جوان که ۴ سال پس 
ازدواج، همســرش را به قتل 
رسانده بود در دادگاه کیفری 
یک اســتان تهران محاکمه 

شد.
به گزارش مشرق، مرداد سال 
۱۴۰۱ مرد جوانی با پلیس تماس 
گرفت و خبر قتل همســرش را 
اعلام کرد. پس از آن مأموران به 
محل حادثه که خانه ای ۳ طبقه 
در ورامین بود اعزام شــدند و با 
بررسی های اولیه مشخص شد که 
شوهر این زن با ضربه های چاقو 
همسر ۲۹ ســاله اش به نام فریبا 
را به قتل رســانده است. جسد با 
دستور قضایی به پزشکی قانونی 
منتقل شــد و مرد جوان که در 
همان محل بازداشت شده بود به 

اداره آگاهی منتقل شد.
وی در توضیــح ماجرا گفت: 
من و فریبا ۴ ســال پیش ازدواج 
کردیم و اختلاف هایی هم داشتیم 

اما اختلافات مــا در حدی نبود که بخواهم او را 
بکشم. تا اینکه از چند ماه قبل متوجه رفتارهای 
مشکوک همسرم شدم و او را به طور نامحسوس 
تحت نظر قرار دادم اما در کمال ناباوری متوجه 
شــدم او با شــوهر خواهرم و همچنین باجناقم 
روابط مشــکوکی دارد. خیلی ناراحت بودم و به 
او تذکر دادم که مراقب رفتارش باشــد اما وقتی 
دیدم دســت از این رفتارش بــر نمی دارد او را با 

چاقو کشتم.

پس از اعترافات متهم در مراحل اولیه بازجویی 
مأموران تحقیقات خود را برای بررســی صحت 
اظهارات وی آغاز کردند و دستور احضار باجناق و 
شوهرخواهر متهم صادر شد، اما آنها در بازجویی با 
رد اتهام روابط نامشروع با مقتول عنوان کردند که 

هیچ رابطه خارج از عرفی با او نداشته اند.
در بررسی بیشتر موضوع مطرح شده از سوی 
متهم اثبات نشــد اما طرح همین موضوع باعث 
شد خواهر مقتول و خواهر قاتل از همسرانشان 

جدا شوند.
با تکمیل تحقیقات و بازســازی صحنه جرم 
و در حالی که مدرکی مبنی بر صحت اظهارات 
عامل قتل به دست نیامد، پرونده برای رسیدگی 
به شعبه پنجم دادگاه کیفری یک استان تهران 

فرستاده شد.

در دادگاه چه گذشت
در ابتدای این جلســه اولیای دم درخواست 

قصــاص کردند و مــادر فریبا به 
جایگاه رفت و گفت: دخترم هیچ 
کار خلافی نکرده بود اما دامادم با 
سنگدلی تمام او را کشت و برای 
توجیه کارش بــه او اتهام روابط 
نامشــروع زد، من می دانستم که 
آنها از مدت ها قبل باهم اختلاف 
داشتند اما نمی دانستم که دامادم 
تا این حد بدبین است و به خاطر 
ســوء ظن های خودش دست به 
چنین جنایتی می زند؛ به همین 
خاطر به هیچ عنــوان حاضر به 
گذشــت نیســتم و درخواست 

قصاص دارم.
پــس از آن متهم بــه جایگاه 
رفت و گفت: من همسرم را کشتم 
چون مستحق مرگ بود و از نظر 
من مهدورالدم به حساب می آمد. 
او با افراد زیادی ارتباط داشــت 
و من چنــد روز قبــل از حادثه 
تلفن های آنها را از داخل کشوی 

کمدش پیدا کرده بودم.
قاضی از متهم پرسید: بررسی مأموران پلیس 
نشان می دهد که اظهارات شما فقط بر پایه حدس 

و گمان بوده و صحت آن اثبات نشده است.
متهم جواب داد: برای من محرز شده بود و از 
مکالمه های او مطمئن شدم که از مدت ها قبل با 
آنها در ارتباط بوده است. همسرم آبرویم را برده 

بود من هم او را کشتم.
با پایان اظهارات متهم، قضات برای صدور رأی 

وارد شور شدند.

جوان تبعــه خارجی که خواربار 
گلشهر  منطقه  در  را  فروشــی 
مشهد به قتل رسانده بود، هنگام 
خروج از مرزهای غربی کشور در 
تور اطلاعاتی عوامل انتظامی افتاد 

و دستگیر شد.
به گزارش مشــرق، ساعت ۲۱:۳۰ 
ناشناسی  چهاردهم شــهریور جوان 
از یک دســتگاه خــودرو در خیابان 
مهرورز پیاده شــد و به درون خواربار 
فروشی)سوپرمارکت( رفت. چند ثانیه 
بعد هم جوان ناشناس دیگری قدم به 

فروشگاه مذکور گذاشت اما حدود ۴ 
دقیقه بعد ۲ جوان ناشناس در حالی از 
خواربار فروشی بیرون آمدند که یکی از 
آن ها کارد وحشتناک خون آلودی را 

در دست داشت.
در همیــن حــال، مــرد خواربار 
فروش هم که دســت روی گردنش 
گذاشته بود و خون زیادی روی بدنش 
می ریخت، از فروشگاه بیرون آمد اما 
مرد کارد به دست دوباره به سمت مرد 
خواربار فروش هجوم برد که او نیز از 
ترس دوباره به درون فروشگاه گریخت.

لحظاتی بعد و با فــرار ۲ مهاجم 
ناشــناس از خیابان مهرورز، کسبه و 
اهالی محل در جریان هجوم ضاربان 
بــه مغازه دار قــرار گرفتنــد و بدین 
ترتیب بــا گزارش ماجــرا به نیروی 
امــدادی و پلیس، مرد ۳۰ ســاله به 
بیمارستان شهید هاشمی نژاد انتقال 
یافت اما معاینات پزشــکی بیانگر آن 
بود که»سجاد-ز« بر اثر اصابت ضربه 
کلنگی کارد به ناحیه گردن جان خود 

را از دست داده است .
طولی نکشید که ماجرای غافلگیری 
مرگبار ضاربان خشن در بی سیم های 
پلیس پیچید و دقایقی بعد قاضی ویژه 
قتل عمد مشــهد به همراه گروهی از 
آگاهی  پلیــس  کارآگاهــان ورزیده 
خراسان رضوی عازم بیمارستان شد و 

به تحقیق در این باره پرداخت.
بررسی های مقدماتی حاکی از آن 
بود که خواربار فروش ۳۰ ساله توسط 
ضاربان غافلگیر شــده اســت چراکه 
هیچ گونه آثــار دفاعی روی پیکرش 
وجود نداشــت؛ بنابراین قاضی دکتر 
صادق صفری دامنه تحقیقات قضایی 
را بــه محل وقوع جنایت کشــید و 
بررسی های تخصصی را تا سپیده دم 

ادامه داد.
کنکاش های قضایی در این جنایت 
نشان داد ضارب اصلی از اتباع خارجی 
)افغانســتانی( است به طرف مرزهای 
غربی کشور حرکت می کند. ساعتی 
بعد گروهــی از کارآگاهــان زیرنظر 

مستقیم سرهنگ ولی نجفی )رئیس 
دایره قتل عمد پلیس آگاهی خراسان 
رضوی( رد زنی هــای اطلاعاتی را با 
بهره گیری از تجهیزات و فناوری های 
نوین پلیسی آغاز کردند و مشخصات 
ضارب را با هماهنگی های قضایی به 
همه مراکز نظامی و انتظامی فرستادند.

این گونه بود که محمدرضا )متهم 
به قتــل فراری( زیر چتــر اطلاعاتی 
کارآگاهــان پلیس آگاهی خراســان 
رضوی قرار گرفت و مشخص شد که 
او بــا همراهی چند تن از قاچاقچیان 
انسان قصد عبور از مرزهای غربی به 
سمت ترکیه را دارد؛ بنابراین ماجرای 
فــرار قاتل از طریق رمزهای قضایی و 
با نامه نگاری هــای محرمانه به قاضی 
و  عمومی  دادســرای  دلداری)قاضی 
انقلاب ارومیه( اعلام شــد و دقایقی 
بعد نیابت قضایی از سوی قاضی دکتر 

صادق صفری به مقصد ارومیه رسید.
طولی نکشــید که همکاری های 
گســترده قضایی با دادســتان های 
مراکز۲ اســتان نتیجــه داد و متهم 
تحت تعقیب هنگام خروج غیرقانونی 
از مرزهــای غربی در چنگ نیروهای 
انتظامی گرفتار شد و به اردوگاه اتباع 
خارجی ارومیه انتقــال یافت. این در 
حالی بود که بی درنگ هماهنگی های 
اداری خارج از وقت زیر نظر شرافتی) 
مدیر کل امور اتباع خارجی استانداری 
خراســان رضوی ( صــورت گرفت و 
متهم مذکور پس از طی تشــریفات 

سریع قانونی به عوامل انتظامی تحویل 
شد تا به اردوگاه حسن آباد در دو راهی 

طرقبه مشهد منتقل شود.
با پایان عملیات دستگیری ضارب 
فراری که چندین شبانه روز به طول 
انجامید، سردار سرتیپ محمد کاظم 
تقــوی )فرمانده انتظامی خراســان 
رضوی( از دستورات سریع و قاطعانه 
قاضــی ویژه قتل عمــد و همچنین 
تلاش های بی دریغ جان برکفان پلیس 
آگاهی خراسان رضوی تقدیر کرد و به 
خبرنگار روزنامه خراسان گفت: هیچ 
پرونده ای از جرایم خشــن و به ویژه 
قتل در بایگانی قرار نمی گیرد و همه 
نیروهای عملیاتی و اطلاعاتی تا لحظه 
کشف جرم در آماده باش به سر می برند 
و به صورت شبانه روزی برای احساس 

امنیت در جامعه تلاش می کنند.
در همین حال، قاضی دکتر صادق 
صفری نیز از انجــام هماهنگی های 
اردوگاه  آذرمهری)رئیس  توسط  لازم 
حسن آباد( برای انتقال متهم خبر داد 
و به خبرنگار روزنامه خراســان گفت: 
عملیات پیچیده اطلاعاتی کارآگاهان 
پلیــس آگاهــی خراســان رضوی و 
همکاری صمیمانه دیگر سازمان ها و 
نهادهای دولتی برای دستگیری متهم 
فراری در مرزهای غربی کشور شایسته 
تقدیر است. وی افزود: با انتقال متهم 
به مشــهد تحقیقات قضایــی درباره 
انگیزه این جنایت هولناک آغاز خواهد 

شد. 

قتل هولناک با ضربات کلنگی چاقو به گردن

درگیری راننده تاکسی اینترنتی با مسافرش منجربه مرگ 
برادر همسر مسافر شد.

به گزارش روزنامه »ایران«، یکشــنبه هفته گذشته مرگ مرد 
میانسالی به بازپرس وحید ناصری اعلام شد.

با گزارش این خبر تحقیقات به دستور بازپرس جنایی آغاز شد 
و در بررسی های صورت گرفته مرد جوانی که خود را تاجر و همراه 
متوفی معرفی می کرد، گفت: ســفر کاری پیش رو داشتم و برای 

رفتن به فرودگاه، تاکسی اینترنتی گرفتم.

لحظاتی بعد راننده همراه با مرد جوانی آمد و به من گفت مرد 
جوان برادرش است و دقایقی دیگر او را پیاده خواهد کرد.

راننده ناگهان تغییر مسیر داد و وارد گاراژی شد. من که ترسیده 
بودم با آنها درگیر شــدم و به برادر همسرم زنگ زدم و از او کمک 
خواستم.او ادامه داد: برادر همسرم خودش را رساند و درگیری بین 

ما باعث جراحت من و دو مرد جوان شده بود.
باهم به کلانتری رفتیم و راننده مدعی بود که از ابتدا به من گفته 
تغییر مسیر به خاطر پیاده کردن برادرش است و من هم معترض 

به ماجرا بودم.
اما چون بلیت داشــتم و باید به پرواز می رســیدم از شــکایتم 
صرف نظر کردم. از کلانتری که بیرون آمدیم برادر همسرم حالش 
بد شد و ناگهان سکته کرد. حالا هم من از راننده تاکسی اینترنتی 
شــکایت دارم چرا که او باعث وارد شدن استرس به برادرزنم شد و 

مرگش را رقم زد.
با شکایت مرد تاجر، تحقیقات به دستور بازپرس شعبه چهارم 

دادسرای امور جنایی تهران ادامه دارد. 

ایست قلبی بعد از درگیری با راننده تاکسی اینترنتی

عمود  ی :
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شیلی و کلمبیا ۶- از خواهران نویسنده انگلیسی – لسان – بوجود آوردن ۷- جد رستم – غیر حرفه ای – کاشف 
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۱۱- هنر خارجی – 
خوش قد و قامت – 
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پهلوان  آلمان ۱۲- 
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و تــوان – از آلات 
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بامداد یک شــنبه ۱6 مرداد ماه، در 
جریان تخریب یک ساختمان غیرمجاز 
چند ساختمان  تهران،  منطقه ۱9  در 
فروریختند و دســت کم پنج نفر زیر 
آوار جان باختنــد. این حادثه وقتی 
تهران  ماموران شهرداری  که  داد  رخ 
برای اجرای حکم قضائی تخریب یک 
خلازیر  محله  در  غیرمجاز  ساختمان 

شهرک احمدیه وارد عمل شدند.
به گزارش فرارو، یک روز بعد از حادثه، 
زاکانی، شــهردار تهران در  علیرضا 
مراسم روز خبرنگار از تورج فرهادی، 
کرد  منطقه ۱9 دعوت  همان  شهردار 
تا درباره ساخت و ساز های غیرمجاز 
سخنرانی کند. زاکانی با تاکید بر اینکه 
ما میراث دار بی توجهی گذشتگان در 
ساخت و ساز های غیر مجاز هستیم، 
ساخت وساز های  با  مبارزه  »در  گفت: 
غیرقانونی سه ضلع فراجا، شهرداری و 
قوه قضائیه فعال هستند. اتفاقات تلخ 
سال گذشته به درگیری نیرو های فراجا 
منجر و شــرایط را برای سودجویان 
فراهم کرد تا به صــورت غیرقانونی 
ساختمان خود را در این مناطق و در 

میان سایر بنا ها بسازند.«
روزنامه همشهری، وابسته به شهرداری 
تهران نیز ساخت و ساز ها را به حوادث سال 
گذشته منتسب کرد و نوشت »بدترین موج 
ساخت وساز از مهرماه سال گذشته شروع 
شد.درســت زمانی که اغتشاشــات باعث 
ناآرامی هایی در خیابان های مرکزی شــهر 
شده بود، کسانی از فرصت استفاده کردند 
و آجر روی آجر گذاشتند و زمین های بزرگ 

را تبدیل به شهرک کردند«.
مهدی چمران، رئیس شورای شهر تهران 
در خصوص این اتفاق گفت: »خوشبختانه این 
ساختمان ها خالی بوده و کسی حضور نداشته 
است«. این اتفاق پرسش هایی را ایجاد می کند 
از جمله این که اساســا چرا ساختمان های 
ناایمن در کشور ســاخته می شوند؟ چگونه 
می توان بافت های فرسوده و ساختمان های 
ناایمن را پیــش از فاجعــه مدیریت کرد و 
وظیفه شهرداری در این شرایط چیست؟ علی 
نوذر پور شهردار پیشین منطقه ۲۲ تهران و 
کارشناس شــهری در گفتگو با فرارو به این 

پرسش ها پاسخ داده است: 

از کمبود اعتبار تا بی توجهی
 به برنامه های توسعه

علــی نوذرپــور به فــرارو گفت: 
»مشکل ساختمان ها در کشور ما صرفا 
به بافت های فرسوده مرتبط نیست، ما 
با بحث ساختمان های ناایمن رو به رو 
هستیم. ساختمان هایی که سازه های 
ناپایــداری دارنــد و در برابر حوادث 
غیرمترقبه وخطرناک پایداری ندارند. 
مبحث رسیدگی به بافت های فرسوده 
در برنامه چهارم توسعه در دستور کار 
قرار گرفــت و قرار بود در برنامه های 
چهارم و پنجم توســعه کشور، کل 
بافت هــای فرســوده در شــهر های 
مختلف، احیا و بازسازی شوند. رهبری 
در حکمی در خصوص سیاست های 
حوادث غیرمترقبه و سوانح طبیعی 
لزوم رسیدگی به این موضوع را ابلاغ 
کرده بودند. ورود دولت و شهرداری ها 
به این موضوع با توفیقی همراه نبود. 
البته شهرداری ها به مبحث بهسازی 
ورود کردند و اقداماتی انجام دادند، اما 
دولت در بخش تامین اعتبار همکاری 
کافی را انجام نداد. این در حالیست 
که ســازمانی تحت عنوان بازآفرینی 
شــهری در این زمینه تاسیس شده 

است.«
بافت های فرسوده  افزود: »مسئله  وی 
چه در شهرهای بزرگ و چه در شهر های 
کوچک وجــود دارد. دولت باید در بخش 
تامین اعتبار بازســازی تمام تلاش خود 
را انجام دهد و از ســوی دیگر در بخش 
ساخت مســکن اعتباراتی را تامین کند 
که وعده ســاخت ســالانه یک میلیون 
مســکن را محقــق کنــد. در این بخش 
فقط به این شــکل عمل می شود. یعنی 
هر جــا زمینی دیده می شــود، عملیات 
ســاخت مجتمع های مسکونی کلید زده 
می شــود. این در حالی است که بهتر بود 
روی نوســازی بافت های فرسوده سرمایه 
گذاری می شــد. به نظر می رسد دولت ها 
در این زمینه به شــدت ناتوان هســتند. 
شــاید بهترین راهکار این باشد که دولت 
مســئله احیای بافت های فرســوده را به 
شهرداری ها واگذار کند؛ و فقط در بخش 

اعتبار بخشی ورود کند.«

 پیچیدگی های قانونی در مسیر
 مبارزه با بافت های ناایمن 

شهردار پیشــین منطقه ۲۲ تهران در 
ادامه گفت: »بســیاری از ســاختمان های 
ناایمن بدون مجــوز و پروانه و با کمترین 
نظارت استاندارد ساخته شده اند. برخی از 
افراد ســودجو بدون توجه به موانع قانونی 
اقدام به ساخت و ساز می کنند و در نتیجه 
تعداد ساختمان های بی کیفیت در سطح 
شهر کم نیست. در مرحله پس از ساخت، 
وقتی شهرداری برای تخریب ساختمان های 
ناایمنی که مجوز هــای لازم را ندارند، وارد 
عمل می شــود، نه تنها قدرت کافی ندارد، 
بلکه از حمایــت قانونی و قضایی برخوردار 
نیست. بســیاری از گروه هایی که ساخت 
و ســاز بدون مجــوز انجــام می دهند نیز 
دســت به مقابله با قانون می زنند و راه های 
دور زدن قانــون را یاد گرفتــه اند. نقدی 
که اینجا به شــهرداری ها وارد است، عدم 
حضور شــهرداری پیش از فرایند ساخت و 
بهره برداری از ساختمان های ناایمن است. 

این ســوال به شکل جدی مطرح است که 
چطور یک ساختمان ناایمن ساخته می شود 
و سازه هم بالا می رود و تازه پس از بالا رفتن 
ساختمان چندطبقه، شــهرداری متوجه 
تخلفات می شود؟ پس قبل از ساخت و ساز 
شهرداری کجا بوده؟ ماموران شهرداری یا 
نظارت کافی نکــرده اند یا گزارش کامل و 

مناسب به بالادستی های خود نداده اند.«
وی افزود: »مشــکل بافت های فرسوده و 
ناایمن، سال های ســال است که در کشور 
وجود دارد، حتی برخی ساختمان ها مجوز 
دارند، اما بررســی های سازمان آتش نشانی 
نشــان می دهد که از ایمنی کافی برخوردار 
نیستند. بر اساس ماده ۵۵ قانون شهرداری، 
اگر شهرداری یک ساختمان را ناایمن ببیند 
می تواند هشــدار دهد یا مالک را مکلف به 
رفع نواقص کند. اگر مالک به اخطار ها توجه 
نکند، شــهرداری می تواند به موضوع ورود 
کند. در ســازمان آتش نشانی بخشی برای 
بازرســی امنیت ساختمان ها وجود دارد که 
می توانند کارشناسی و بازدید کنند و حتی 

مجوزی ارائه کنند که ساختمان ایمن است 
یا بالعکس ناایمن است. فرض کنیم مالکان یا 
هیئت مدیره در بررسی ساختمان یا تامین 
ایمنی تعلل کنند. همانطور که اشاره کردم، 
شهرداری بر اساس قانون می تواند ورود کند، 
اما برای پیشگیری از تبعات بعدی، ابتدا برای 
دریافت مجوز از دســتگاه قضا و دادستانی 
اقــدام می کند، که خود این فرایند، مدت ها 
زمان لازم دارد. معمولا ساختمان های بزرگ 
که جمعیت زیاد یا مالــکان متعدد دارد، با 
دردســر های زیادی همراه اســت، چون در 
صورت بروز هر مشــکلی، با تبعات امنیتی، 
اجتماعی و عرفی گســترده همراه می شود. 
به همین دلیل دستگاه های اجرایی و قضایی 
دربــاره این ســاختمان ها با احتیــاط وارد 
عمل می شوند. به محض این که شهرداری 
برچســب ناایمن را به یک ساختمان بزند، 
مالکان و یا کســب و کار ها و ســاکنان این 
ساختمان ها شکایت می کنند. به دلیل همین 
پیچیدگی های قانونی، می توان گفت موضوع 
ساختمان های ناایمن یکی از پیچیده ترین 

موضوعات شهرداری ها است.«

فقدان فرهنگ سازی
و شایسته سالاری 

این کارشناس شهری گفت: »در 
دوره ای که خود من شهردار منطقه 
۲۲ بودم با ریزش ساختمانی مواجه 
شــدیم که اصلا پایان کار نداشت و 
علی رغم این که پایان کار نداشــت، 
امــا مالک داشــت و مــردم در آن 
ســاکن بودند. این یک نقص بزرگ 
قانونی است که ساختمان های بدون 
پایان کار، امکان اسکان دارند. وقتی 
پایان کار داده نشود، یعنی شهرداری 
نظارت پایانی روی امنیت ساختمان 
را انجام نداده اســت. با همه این ها، 
مقررات ملی ســاختمان نیز وجود 
دارد در مقررات ملی ساختمان مقرر 
شده است که ساختمان ها در بازه های 
زمانی مختلف باید مورد بررسی قرار 
گرفته و سلامت ساختمان ها پس از 
بازرسی احراز شود. همچنین مدیران 
و هیئت مدیره های ساختمان ها مکلف 
هســتند مدارک ایمنی و ســلامت 
دوره ای ســاختمان را داشته باشند، 
اما این قانون عملا توســط وزارت راه 
و شهرسازی و دولت نادیده گرفته می شود. 
ساختمان ها باید چه پیش از ساخت و چه 
پس از ساخت و بهره برداری مورد رصد قرار 
بگیرند. همانطور که ماشین ها معاینه فنی 

دارند، ساختمان ها هم باید معاینه شوند.«
وی افزود: »بحث مهم دیگر، که مشکلاتی 
را برای شــهرداری ها ایجــاد می کند. عدم 
انتخاب مدیران شایسته است. در شهرداری 
در انتخــاب مدیران، شایســتگی، آخرین 
موضوعیست که مورد توجه قرار می گیرد و 
بیش از هر چیز، وابستگی جناحی و سیاسی 
مورد نظر قرار می گیرد. مدت ها اســت که 
این موضوع در فرهنگ اجرایی کشور ما جا 
افتاده که هر دولتی که عوض می شود و هر 
شــهردار جدیدی که سر کار می آید نفرات 
قبلــی را ضدانقلاب و غیــر مومن قلمداد 
می کند. در نتیجه هیچ خبری از گوش دادن 
به تجربه سایرین وجود ندارد. این در حالی 
است که تجربه افراد قبلی می تواند به عنوان 
مشاور یا حتی در قالب اتاق فکر به مدیران 

جدید کمک کند. از دو سال و نیم پیش که 
من شهردار منطقه ۲۲ نیستم تا کنون، ۴ 
شهردار در این منطقه عوض شده است. این 
چهار شهردار هر یک فقط ۷ الی ۸ ماه سر 
کار بوده اند با این شرایط چگونه می توان در 

شهرداری برنامه ریزی و کار کرد؟«
نوذرپور تاکید کرد: »یکی از بزرگ ترین 
اشکالات کار آقای زاکانی همین است که در 
بخش مدیریت شهرداری با حکم های کوتاه 
مدت بی ثباتی شدیدی ایجاد کرده است. 
نکته عجیب دیگر این است که آقای زاکانی 
وقتی یک شهردار در یک منطقه ناکارآمد 
بــوده، او را عزل و ســپس، در منطقه ای 
دیگر مجدد سر کار می گذارد. این چه نوع 
اســتراتژی مدیریتی است؟ وقتی یک فرد 
ناکارامد است چرا دوباره در یک شغل مشابه 
و مهم استخدام می شــود؟ وقتی مدیران 
رده پایین را در یک پســت مهم استخدام 
می کنیم، قطعا شاهد ضعف های گسترده 
وی خواهیم بود. این که جای تعجب ندارد.

همچنین در بخش فرهنگ سازی برای 
مردم ضعیــف عمل کرده ایم. متاســفانه 
ساکنان ســاختمان ها هم کاملا به مبحث 
کیفیت یا ســلامت محل سکونت خود بی 
توجهند. مردم هم مثل پول شارژ ساختمان 
یا قبوضی که پرداخــت می کنند، باید به 
کیفیت ساخت یا ایمنی سالانه ساختمان 
خود حســاس باشند. شاید بتوانیم بگوییم 
فردی که از اقشــار ضعیف و آســیب پذیر 
جامعه است، آن قدر مشکل معیشت دارد 
که به این موارد فکر نمی کند، اما حتی اقشار 
با درآمد متوسط به بالا هم به موضوع امنیت 
ساختمانی که در آن ساکن هستند توجه 
نمی کنند. بســیاری از ساختمان های بلند 
مرتبه منطقه یک تهــران نه معاینه فنی 
می شوند و نه گواهی ایمنی دارند. حتی در 
برابــر زلزله امنیت ندارند. تمامی این موارد 
در زمــان وزارت آقای آخونــدی در دولت 
قبلی و در قالب مقررات ملی ایمنی مطرح 
و قانونی شد. اما این قوانین مصوب اصلا اجرا 
نمی شود. حتی مردم از این قوانین بی اطلاع 
هستند. چرا ســازمان صدا و سیما در این 
حوزه به مردم اطلاع رسانی نمی کند؟ چرا 
در این حوزه برنامه سازی و فرهنگ سازی 
نمی شود؟ شهرداری هم در این زمینه باید 

پاسخگو باشد.«

بحث پیچیده معاینه فنی برای ساختمان های ایران
شهردار پیشین منطقه 22 تهران در گفتگو با فرارو:

با وجود اینکه بعــد از تدوین برنامه چهارم 
توسعه، محیط  زیست جایگاه بهتري در تدوین 
برنامه هاي توسعه اي پیدا کرد، تصور مي شد 
که این روند در برنامه هاي بعدي هم ادامه پیدا 
کند، اما حالا پیش نویس برنامه هفتم توسعه 
خلاف آن تدوین شده و تقریبا بخش زیادي 
از فعالان و پژوهشگران محیط  زیست آن را 
برخلاف نظر سازمان برنامه و بودجه، بدون روح 
محیط زیستي مي دانند. در واقع نقطه مشترک 
نظرات فعالان اجتماعي دربــاره این برنامه 
نقاط  این است که لایحه پیشنهادي بیشتر 
قوت برنامه هاي توسعه قبلي در بخش محیط 
زیست را در نظر نگرفته و پیشرفت کمي در 
طرح ریزي براي بهبود این بخش کلیدي دارد. 
ویرایش برنامه هفتم توسط سازمان برنامه و 
بودجه پیش از نوروز امسال انجام شده و قرار 
بود ابلاغ شود، اما به  دلیل اعتراض دستگاه ها 
ارســال آن متوقف و برنامه بازنگري شد. در 
نهایت اواخر اردیبهشــت امسال این لایحه 
منتشر شد. در ویرایش قبلي ۱۰ یا ۱2 سرفصل 
بود که یکي از این سرفصل ها مربوط به آب و 

یکي هم مربوط به امنیت غذایي بود.
به گزارش اعتماد، این برنامه فاقد ســرفصل 
محیط زیست است و به جاي یک فصل مجزا، 
در فصل هاي مختلف دیگر مثل اصلاح ساختار 
بودجه، امنیت غذایي و نظام مدیریت یکپارچه 
منابع آب به صورت مستقیم و غیرمستقیم 
به آن پرداخته شده است. مرکز پژوهش هاي 
مجلس در گزارش کارشناســي خود درباره 
محیط زیســت و برنامه هفتم توسعه نوشته 
اســت که در برخي احکام این برنامه نسبت 
به برنامه هاي قبلي عقب گردي جدي رخ داده 
اســت. از ایرادات جدي این برنامه نداشتن 
رویکرد مســاله محــوري در تدوین برنامه 
هفتم توســعه، کلي گویي و ابهام در بندهاي 
پیشنهادي، عدم لحاظ روندهاي کلان تغییر 
اقلیم در بخش هاي مختلف توسعه اي کشور، 
بي توجهي به توازن و پایداري زیســت بوم، 
به قوانین دایمي  کشور در حوزه  کم توجهي 

محیط زیست و فقدان ضمانت اجرایي است.
سمیه رفیعي، رییس فراکسیون محیط زیست، 
کمیسیون آب و کشاورزي مجلس هم مدتي پیش 
خبر داده بــود که »از مجلس قول گرفته ایم فصل 
محیط زیست و در نتیجه احکام محیط زیستي به 
لایحه برنامه هفتم توسعه اضافه شود. هیچ عمران 
و توســعه اي روي تخریب پایدار نخواهد ماند.« او 
از تصویب ســه ماده   واحده ذیل ماده ۲۲ در لایحه 

برنامه هفتم توسعه هم خبر داده بود.
یوســف فرهادي بابادي، فعال محیط زیست به 
روزنامه اعتماد مي گوید که »برنامه هفتم توســعه 
داراي اشکالات جدي است، البته دولت مي توانست 
با بهره گیري از توان کارشناســي جامعه مدني این 
اشکالات را به حداقل برساند، اما متاسفانه با وجود 
اظهار تمایل نهادهاي مدنــي و برخي نمایندگان 

مجلس براي مشــارکت در تدوین برنامه هفتم از 
سوي بخش هایي از دولت این استقبال شکل نگرفت 
به عنوان مثال سازمان حفاظت محیط زیست، جهاد 
کشــاورزي و وزارت نیرو ماه ها قبل از فرجه قانوني 
هیچ برنامه اي براي آسیب شناسي برنامه هفتم در 
دست نداشتند چه رسد به اینکه بخواهند براي برنامه 
هفتم ایده داشته باشند. این ناپختگي با وجود اینکه 
یک سال از مهلت قانوني ارایه برنامه هفتم گذشته 
اســت را مي توان در فصول مختلف برنامه مشاهده 
کرد. البته در برنامه هفتم نکات مثبت فراواني هم 
وجود دارد؛ به عنوان مثــال تبصره »الف« و »ب« 
ماده ۱۹ برنامه در خصوص ســاماندهي طرح هاي 
عمراني یکي از بندهاي کارشناسي شده طرح است. 
ما سال ها شاهد آن بودیم که پروژه هاي فاقد مجوز 
در بودجه قرار مي گرفتند. در تبصره »ب« ماده ۱۹ 
نه تنها این روند ممنوع اعلام شــده، بلکه آن را به 
منزله تصرف غیرقانوني در اموال عمومي جرم انگاري 

کرده است.«
او ادامه مي دهد که »یکــي دیگر از نواقص این 
لایحه عدم توجه به اجرایي شدن سیاست هاي کلان 
نظام در طول دوران برنامه است. متاسفانه با گذشت 
یــک دهه هیچ کدام از دولت ها نســبت به تدوین 
دستورالعمل هاي اجرایي سیاست هاي کلان التفاتي 
نداشــتند. جا دارد در این برنامه به دولت فرصتي 
یکساله براي تدوین دستورالعمل هاي اجرایي داده 
شود. گلایه دیگري که از مجلس وجود دارد، تغییر 
ناشیانه ماده ۱۴۱ پیش نویس برنامه هفتم ارایه شده 
از ســوي دولت بود. متاسفانه کمیسیون تلفیق و 
کمیسیون کشاورزي مجلس در بازبیني این ماده که 
در ماده ۴۰ لحاظ شده است، با حذف جمله »اخذ 
مجوزهــاي قانوني از مراجع ذي ربط« عملا ارزیابي 
محیط زیستي پروژه ها و مرجعیت سازمان حفاظت 
محیط زیســت در رد یا تایید پروژه هاي انتقال آب 
را از بیــن برده اند از طرفي با خارج کردن دریاچه ها 
و دریاها از شــمول ماده ۴۰ عملا راه را براي انتقال 
آب خزر و دیگر پروژه هاي انتقال آب براي مصارف 

غیرشرب هموار کرده اند.«
 

برنامه هفتم توسعه، ضد محیط زیست است
محمد الموتي، دبیر شــبکه تشکل هاي محیط 
زیستي هم با انتقاد از سازمان برنامه و بودجه، درباره 
ایرادات ۱۳ ماده و ســه تبصره محیط  زیستي این 
برنامه بــه »اعتماد« مي گوید: »انتقاد جدي به این 
برنامه این است که با وجود ادعاي سازمان برنامه و 
بودجه که مي گوید درست است فصل محیط زیست 
ندارم، اما روح محیط زیســتي در کل برنامه حاکم 
اســت؛ این کذب است و روح این برنامه کاملا ضد 
محیط زیست است. برنامه هفتم اساسا نوشته شده 
که محیط زیســت و منابع طبیعي مورد تخریب و 
هجوم قرار بگیرند، حتي در جایي که بر اساس قوانین 
عادي، کم و بیش مي شد تا امروز از آن حفاظت کرد، 
طبق این برنامه کامل در اختیار گروه هاي مختلف 
قرار مي گیرد و از حق عمومي مردم کاسته مي شود.«
او نکته مثبت مواد محیط  زیستي برنامه هفتم 

توسعه را همکاري مشترک سازمان محیط زیست 
و منابع طبیعي مي دانــد و ادامه مي دهد: »این دو 
ســازمان براي اولین بار و با همکاري یکدیگر متني 
را بــراي برنامه هفتم توســعه تدوین مي کنند، اما 
دولت نــه به متن اولیه اي که بهمن ســال ۱۴۰۱ 
آماده شد توجه مي کند و نه به متن دوم که مفصل 
بود و ابتداي اردیبهشــت امســال منتشر شد و نه 
متن نهایــي که رییس جمهوري در پایان خرداد به 
مجلس تحویل داد. به همین دلیل سازمان محیط 
زیست و منابع طبیعي فرداي روزي که برنامه تقدیم 
مجلس مي شود، ناامید از دولت فصل محیط زیست 
را براي مجلس مي فرســتند. در مجموع این متن 
قابل قبول است و نتیجه تجربیات این دو سازمان و 
بازخوردهایي است که از برنامه ششم توسعه گرفتند 
و در این متن ۱۳ ماده اي آورده اند. اما این متن هم از 
نظر تشکل هاي محیط زیست و کارشناسان مستقل 
این حوزه داراي اشکالاتي است. مخصوصا در جایي 
که در مورد اراضي حفاظت شــده و ملي، تالاب ها، 
حفاظت پایدار و قرق ها و شکار صحبت کرده است. 
از نظر تشکل ها برنامه هفتم توسعه به چنین متني 
نیاز داشته اســت. ما این نیاز را مطرح کردیم و در 
نامه اي به آقاي قالیباف متن ۱۳ ماده اي را با حدود 
پنج اصلاح مطرح کردیم. روز چهاردهم تیرماه هم 
دوباره نامه اي به ایشان فرستادیم و اصلاحات نهایي 
را با توجه به نظراتي که از کمیسیون تلفیق برنامه 
شــنیده بودیم، دوباره اعمال کردیم و نظر قطعي 
تشکل هاي مردم نهاد در قالب فصل محیط زیست 

و منابع طبیعي فرستاده شد.«
یکي از نکات مــورد نقد الموتــي، مدت زمان 
تعیین شــده براي دریافت پاســخ ارزیابي محیط 
زیســتي پروژه هاي مختلف اســت. او درباره این 
موضــوع مي گوید که »ما زمان تعیین شــده براي 
دریافت پاســخ ارزیابي محیط زیستي را هیچ  وقت 
قبول نداشــته ایم. اگر سازمان محیط زیست ظرف 
سه ماه پاسخ ارزیابي را ندهد، مثبت تلقي مي شود 
و همین موضوع هم یکي از منشاهاي فساد است؛ 
یعني ادارات کل و سازمان از قصد پاسخ نمي دهند 
تا مثبت در نظر گرفته شود.« او ادامه مي دهد: مواد 
محیط زیستي برنامه هفتم تقریبا خوب نوشته شده 
و نیازمندي هایي که در مســیر برنامه لازم بود هم 
مورد اشاره قرار گرفته اســت، هر چند بسیاري از 
موارد هم نوشته نشده و مي توان دلیل آن را در ادامه 
احکامــي که در برنامه هاي قبل وجود دارد، در نظر 
گرفت و پیگیري کرد. حداقل این ۱۳ ماده را براي 
اینکه تخریب محیط زیست و منابع طبیعي به یک 
رویه تبدیل نشود و مبناي قانوني پیدا نکند، به عنوان 

یک خواست حداقلي نیاز داریم.
یکي از مشکلات دیگر این برنامه از نگاه الموتي در 
نظر نگرفتن پروژه هاي محیط زیستي بدون ارزیابي 
محیط  زیســتي قبل از تدوین این برنامه است. او 
دربــاره این موضوع هم توضیح مي دهد و مي گوید 
که »کلمه پروژ ه هاي توسعه اي جدید، عبارتي بود 
که مي توانست همه پروژه هاي متخلفانه قبلي را از 
شــمول ارزیابي خارج کند. ما اعلام کردیم که این 

کلمه باید حذف شــود و همه پروژه هاي توسعه اي 
چه آنها که قبلا اجرا شده اند و چه آنها که در مسیر 
اجرا قرار دارند یا بعدا اجرا خواهند شد، باید مشمول 
ارزیابي محیط زیســتي و حتي مشــمول ارزیابي 
راهبردي محیط زیستي باشند و خسارت هاي موارد 
قبلي هم بر اســاس ماده ۱۹۲ قانون برنامه پنجم 
توسعه پرداخت شود. طبق تبصره اي که ما براي این 
ماده گذاشته بودیم، سازمان محیط زیست را موظف 
کردیم که خســارت هاي ناشي از اجراي پروژه هاي 
بدون ارزیابي محیط زیستي را حداکثر یک سال پس 

از آغاز برنامه احصا و تقدیم قوه قضاییه کند.«
 

چرا برنامه هفتم توسعه موارد متعدد محیط 
 زیستي را نادیده گرفت؟

الموتــي ادامه مي دهد: »اساســا برنامه ها چون 
احکام آنها در بودجه هاي سنواتي قرار مي گیرد و به 
قانون تبدیل مي شود، چه قانون برنامه توسعه و چه 
بودجه هاي سنواتي، به عنوان قانون هاي لازم الاجراي 
بدون محدودیت زماني محســوب مي شوند. مثلا 
درباره استفاده از درصد عوارض آلایندگي، حکمي 
در یکي از قوانین ســنواتي بودجه داشتیم، ممکن 
است در سال بعد در بودجه به شکل دیگري تعیین 
شود، اما آن بخشي که آن بودجه در آن سال خاص 
تعیین کرده، همچنان قابل اجراست. آنچه برنامه هاي 
قبلي تعیین کردند، تا زمانــي که به اهداف برنامه 
نرسیدند، باید ادامه پیدا کنند، مگر آنکه در برنامه 
یا قانون بعدي به صراحت ذکر شود که تمام موارد 
مغایر با این قانون که پیش از این تصویب شدند، از 

این لحظه نقض مي شوند.«
الموتــي در ادامــه مي گوید کــه »به هیچ وجه 
نمي شود امیدوار بود که احکام برنامه هاي قبلي هم 
اجرا شود، یعني اساسا نگاه کنشگر محیط زیستي 
به این مسائل امیدوارانه نیست. حتي قوانین بودجه 
سنواتي و غیره هم دیگر نگاه امیدواري نیست. بحث 
آلودگي هوا یا مدیریت خاک در برنامه هفتم توسعه 
نیامده؛ چون استدلال این است که ما قانون خوبي 
در این حوزه داریم و آن قوانین لازم الاجرا هستند، 
با این حال هیچ امیدواري در این زمینه وجود ندارد؛ 
چون اثري از اجراي همان قوانین هم دیده نمي شود. 
امروز یک مساله بســیار مهم در افکار عمومي این 
اســت که قانون تنها زماني اجرا مي شود که به نفع 
دارودســته هاي برخوردار باشد وگرنه اساسا امیدي 
بــه اجراي هیچ قانوني وجود ندارد. امروز در فعالان 
محیط زیست مطلقا هیچ امیدي به اینکه قانوني در 
کشور اجرا شود، وجود ندارد، مگر در مواردي که این 
قانون نفعي براي آن مجموعه هاي منتفع از ثروت و 
قدرت وجود داشته باشد. مثل قانون آلودگي هوا و 
حفاظت از تالاب ها که اگر قرار بود اجرا شود، امروز 
مسوولان وزارت نیرو و نفت و روساي قبلي سازمان 
محیط زیست حتما باید دادگاهي مي شدند؛ آن هم 
به خاطر اشــتباهات بزرگي که در ترک فعل شان 

نسبت به این قوانین انجام دادند.«
 

فصل حکمراني آب به نفع وزارت نیرو است
الموتي با اشــاره به فصل حکمراني آب که 
به صورت مجزا به آن پرداخته شــده، توضیح 

مي دهــد و مي گویــد: »این فصل چــرا آمده؟ 
چون وزارت نیــرو بتواند ذیــل آن تولي گري 
منابع طبیعي تالاب ها و رودخانه هاي کشــور را 
برعهده بگیرد. فعل متخلفانه اي که از سال ۹۴ 
آغاز شــد، در سند زدن اراضي و حریم و بستر 
رودخانه ها و اراضــي تالاب ها و عرصه هاي آبي 
به نام خودش، این بار در قانــون برنامه بیاورد 
و تبدیل به یــک برنامه کلــي بلندمدت کند. 
این تخلف آشــکار و ســند زدن اموال و انفال 
به نام شرکت هاي منطقه اي یکي از بزرگ ترین 
زمین خواري هاي تاریخ ایران اســت که به طور 
شــبه قانوني انجام مي شود و کسي هم جلوي 

آن را نگرفته است.
فصل حکمراني آب به این دلیل نوشته شده، 
نه اینکه دل شــان براي آب ســوخته باشد. براي 
اینکه قاعده اي به نام گردشــگري عرصه هاي آبي 
را تعریف کند و به وزارت نیرو بســپارد. خودش 
در فصل حکمراني آب پیشــنهاد مي دهد ۱۰.۷ 
میلیارد مترمکعب از حقابه تالاب ها را از امســال 
قبل از آب شرب تخصیص مي دهم. چرا تا امروز 
تخصیص نمي داد؟ چون سودي از تالاب و عرصه 
آبي نداشــت، اما امسال شــخص وزیر نیرو دفاع 
مي کند که من حتما این میزان آب را تخصیص 
مي دهم. قبل از بحث گردشگري عرصه هاي آبي 
و مالکیــت حریم و بســتر رودخانه ها و تالاب ها 
و عرصه هاي پشــت ســدها و آبّگیرها را همه در 
اختیــار خودش گرفت و حالا بــه عنوان دارایي 

خودش حتما حقابه آن را خواهد داد.«

انتقاد فعالان محیط زیست به برنامه تدوینی دولت برای توسعه ایران:

برنامه هفتم توسعه، ضد محیط زیست است
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 سرپرست معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی جهاد کشاورزی یزد:

تسهیلات کشاورزان یزدی خسارت دیده از بلایای طبیعی امهال می شود
و  ریزی  برنامه  معاون  سرپرست 
امور اقتصادی جهاد کشــاورزی 
یزد از امهال تسهیلات پرداختی 
به بهره برداران خسارت دیده از 
بلایای طبیعی در استان خبر داد 
و گفت: این شامل بهره بردارانی 
است که سررسید تسهیلات آنها 
در بازه زمانی سال ۱39۴ تاکنون 
بوده و به علت خســارت وارده 
خود  معوقات  پرداخت  به  موفق 

نشدند.
»اکبر شیخ علیشاهی« در گفت و 
گو با خبرنگار ایرنا با اشــاره مفاد بند 
»د« تبصره )۱۶( قانون بودجه ســال 
۱۴۰۲ کل کشــور درباره بخشودگی 
ســود، کارمزد و جریمه های دیرکرد 
تسهیلات پرداختی بخش کشاورزی 
افزود: تســهیلات تمام فعالان بخش 
کشاورزی اعم از فعالان در حوزه های 
زراعــت، باغبانی و گلخانه هــا، دام و 
طیور، آبزیان، عشایر، واحدهای صنایع 
تبدیلی و تکمیلی بخش کشاورزی و 
مکانیزاسیون خسارت دیده از حوادث 
غیرمترقبه به ویژه خشکسالی و سیل 
در بازده زمانی یاد شــده به مدت سه 

سال امهال می شود.
وی خاطرنشــان کرد: بر اســاس 
این دســتورالعمل مرحلــه اول ثبت 

درخواســت امهال برای متقاضیان با 
تســهیلات دریافتی تا ۵۰۰ میلیون 
ریال را شــامل می شود و در صورت 
تامیــن اعتبار تســهیلات در مرحله 
دوم تسهیلات بیش از ۵۰۰ میلیون 
ریال مشمول می شود که در صورت 
تخصیص اعتبار اطلاع رسانی می شود.

شــیخ علیشــاهی اضافه کرد: بر 
این اساس ســود و جریمه و کارمزد 
تسهیلات کشــاورزان خسارت دیده 
بخشیده و اصل تسهیلات آنها به مدت 

سه سال امهال می شود.
سرپرســت معاونت برنامه ریزی و 
امور اقتصادی جهاد کشــاورزی یزد 
ادامه داد: متقاضیان مشــمول سقف 
تسهیلات ۵۰۰ میلیون ریال باید هر 
چه زودتر جهت ثبت درخواست امهال 
تسهیلات دریافتی خود اقدام کنند که 
می توانند عدد یک را به سرشــماره 
۳۰۰۰۶۰۰۰۲۲ ارسال نمایند و پس 
دریافت لینک نسبت به ثبت نام خود 

اقدام کنند.
شیخ علیشاهی اظهار کرد: همچنین 
می توانند با مراجعه به سایت سازمان 
جهادکشاورزی و انتخاب گزینه ثبت 
درخواســت امهــال تســهیلات و یا 
https:// مراجعه مستقیم به آدرس

۸۸۶GI/rcrm.ir ثبــت نام نمایند 

و نیاز به مراجعه حضوری به بانک یا 
سازمان جهاد کشاورزی نیست .

وی اضافه کرد: پــس از ثبت نام، 
در کارگروه های شهرستانی و استانی 
شــرایط لازم جهت امهال تسهیلات 
مشــمولان بررسی و از طریق پیامک 

به متقاضیان اطلاع رسانی می شود.

سرپرســت معاونت برنامه ریزی و 
امور اقتصادی جهاد کشــاورزی یزد 
تصریح کرد: پیش بینی می کنیم در 
این مرحله تسهیلات دریافتی حدود 
۲ هــزار نفر نفر از بهره برداران بخش 
مورد بخشودگی و امهال قرار گیرد و 
امیدواریم در مراحل بعدی، برای امهال 

تســهیلات ۹ هزار پرونده باقیمانده، 
اعتبار لازم به استان اختصاص یابد.

حــدود ۱۱ هــزار بهــره بخش 
کشاورزی در اســتان یزد تسهیلات 
دریافت کردند که به علت خســارات 
طبیعی موفق به پرداخت معوقات خود 

نشدند. 

مردم و مسئولان مراقب
»بحران سازی های دشمن« باشند

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اســلامی 
در دیدار هزاران نفر از مردم اســتان های »سیستان و 
بلوچستان« و »خراسان جنوبی«، با قدردانی از همراهی 
دیرینه و مســتمر مردم مومن و علمای شــیعه و اهل 
تسنن این مناطق، مراقبت و هوشیاری ملتها و مسئولان 
کشــورها را به خصوص در دوران تحولات بزرگ جهانی 
کاملًا ضروری خواندند و با اشــاره به نقشه دشمن برای 
تحریک نقاط بحران ساز در ایران گفتند: تخریب وحدت 
ملــی و تضعیف امنیت ملی دو هدف اساســی و جدی 
آنها اســت اما ما هم در مقابله با دشمن به شدت جدی 
هســتیم و اطمینان داریم دشمنان ایران عزیز، به شرط 
مراقبت، بیداری و هوشیاری ملت و مسئولان هیچ غلطی 

نمی توانند بکنند.
حضرت آیت الله خامنه ای در بحث اصلی خود در این دیدار، به 
ضرورت مراقبت کامل و چند برابری ملتها و مسئولان کشورها 

در دوران تحولات بزرگ جهانی پرداختند.
ایشان تسلط استعماری انگلیس در قرن ۱۸ بر مناطق مهمی 
از آسیا از جمله شبه قاره هند و تسلط غربی ها بر مناطق وسیعی 
از غرب آســیا بعد از جنگ جهانی اول را نتیجه خواب و غفلت 
ملتها و دولتهای این مناطق خواندند و افزودند: ملتهای مناطق 
یاد شــده بعدها رنج های فراوانی کشــیدند تا بتوانند از سلطه 

چپاولگرانه استعمارگران رهایی یابند.
حضرت آیت الله خامنه ای جهان امروز را هم در آستانه تحول 
و از برخــی زوایا در حال تحول دانســتند و تضعیف قدرتهای 
اســتعماری و برآمدن قدرتهای جدید منطقه ای و جهانی را دو 

خصیصه این تحولات بزرگ برشمردند.
ایشان با استناد به حرفهای برخی منابع غربی، شاخص های 
اقتدار آمریکا از جمله در زمینه اقتصاد را در حال تنزل خواندند و 
گفتند: قدرت آمریکا برای تغییر دادن دولتها نیز افول محسوسی 

کرده است.
رهبر انقلاب در همین زمینه گفتند: روزگاری آمریکا با اعزام 
یــک مامور با یک چمدان پول به ایــران، کودتای ۲۸ مرداد را 
سازمان داد اما امروز در هیچ کشوری، این امکان قدرت نمایی را 
ندارد و به همین دلیل به جنگ پرهزینه ترکیبی روی آورده اما 

در این مسیر نیز ناکام مانده است.
ایشان ناکامی در سوریه و فرار ذلت بار از افغانستان را دو نمونه 
مشهود افول قدرت آمریکا خواندند و گفتند: بقیه مستکبران نیز 
به همین رویه دچار شده اند همچنان که این روزها در کشورهای 
مختلف آفریقایی علیه فرانســه به عنوان استعمارگر دیرین این 

قاره قیام می شود و مردم هم از این قیامها حمایت می کنند.
رهبر انقلاب گفتند: البته اینکه می گوییم دشــمن در حال 
ضعیف شــدن اســت به معنی ناتوانی او از مکر و نقشه کشی و 
ضربه زدن نیست. بنابراین ما یعنی آحاد مردم و مسئولان باید 

بیدار و مراقب باشیم.
حضرت آیت الله خامنه ای نقشه کشــی های آمریکا را منحصر 
به ایران ندانستند و گفتند: آمریکا امروز در منطقه، برای عراق، 

سوریه، لبنان، یمن، افغانســتان و حتی برای کشورهای خلیج 
فارس که دوستان قدیمی و سنتی آن هستند، برنامه دارد.

ایشــان در تبیین نقشه آمریکا گفتند: معلومات اطلاعاتی ما 
نشــان می دهد دولت آمریکا مجموعه ای برای بحران سازی در 
کشــورها از جمله ایران ایجاد کرده کــه مأموریت آن یافتن و 
تحریک نقاطی است که به نظر آنها می تواند باعث بحران شود.

رهبر انقلاب گفتند: از نظر آنها، تفاوت ها و اختلاف های قومی 
و مذهبی و مسئله جنسیت و زن جزو نقاط بحران ساز در ایران 
است که می خواهند با تحریک آنها به کشور عزیز ما ضربه وارد 

کنند اما شتر در خواب بیند پنبه دانه!
ایشــان با اشــاره تصریح برخــی آمریکایی ها بــه اینکه 
می خواهنــد در ایــران وضعیتی مانند ســوریه و یمن ایجاد 
کنند، افزودند: آنها بدون تردید نمی توانند چنین کاری کنند 
مشــروط به اینکه ما مراقب و حواس جمع باشیم، راه را خطا 
و اشــتباه نرویم، حق را با باطل اشــتباه نگیریم، روش های 
دشمن را بشناسیم، در هیچ حرف و اقدام و حرکت به دشمن 
کمک نکنیم و دچار خواب و غفلت نشــویم چرا که در حالت 
خواب، حتی یک بچه می تواند به شــما ضربه بزند چه برسد 

به یک دشمن مسلح و آماده کار.
حضرت آیت الله خامنه ای با تشــریح مــلاک و معیار قرآنی 
برای تشــخیص راه حق از باطل، گفتند: قرآن می فرماید پیامبر 
و کســانی که با او همراه هستند، در مقابل کفار با شدت عمل 
می کنند. بنابراین اگر پیمودن راهی موجب خوشحالی کفار شد، 
آن راه، مســیر همراهی با پیامبر نیست اما اگر مسیر و اقدامی 
باعث ناراحتی و عصبانیت اســتکبار و قدرتهای ضد دین و ضد 

اسلام شد، راهی خوب و همراهی با پیامبر است.
ایشــان همگان را به مراقبت کامل گفتار و رفتار و پرهیز از 
همسویی با نقشه دشمن فراخواندند و تأکید کردند: باید مراقب 
باشیم حرفی که می زنیم در جهت نقشه دشمن نباشد و جدول 
او را کامل نکند چراکه گاهی کسی در اثر غفلت با حرف یا عمل 

خود جدول دشمن را کامل می کند که این خطرناک است.
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به ناکامی  چهل و چند ساله ی 
دشــمنان به علت پیــروی ملت از رهنمودهــای امام خمینی، 
انگشــت اشــاره و جهت گیری های امام بزرگوار را امری مغتنم 
برای استمرار حرکت موفقیت آمیز ملت ایران دانستند و گفتند: 
دشــمن دو نقطه اساســی یعنی »وحدت ملی« و امنیت ملی« 

ایرانیان را هدف گرفته است.
حضرت آیت الله خامنه ای، وحدت را به معنی کنار هم بودن 
اقوام و مذاهب مختلف و کنار گذاشــتن اختلاف های سیاسی، 
مذهبــی، قومی و گروهی در جایی که پای منافع ملی در میان 
اســت، خواندند و افزودند: نگذارید دشــمن وحدت ملی را بهم 

بزند.
ایشان امنیت ملی را نقطه آماج دیگر بدخواهان ایران دانستند 
و گفتند: کسانی که امنیت ملی را تهدید می کنند، دشمن ملت 

هستند و دانسته یا نادانسته برای دشمن کار می کنند.
رهبر انقلاب اسلامی افزودند: بحمدالله ملت ما بیدار است و 

بنده به این بیداری ملت بسیار خوش بین و امیدوار هستم البته 
این خوش  بینی، شــعار و رجزخوانی نیست بلکه بخاطر تجربه 
و مشــاهدات چهل و چند ســاله و وجود نشانه های برجسته و 
امیدآفرین همچون توانایی های جوانان و محبت ها، وفاداری ها، 
اخلاص ها و حضورهای خوب مردم از جمله در اربعین امســال 

است.
ایشــان استمرار حرکت ملت در مســیر پر افتخار انقلاب با 
همیــن توان و انگیزه و ایمــان را ضروری خواندند و با تأکید بر 
اینکه بدون پشتیبانی مردم، مسئولان هیچ کشوری نمی توانند 
کار بزرگ و مهمی انجام دهند، گفتند: دشــمن در دشــمنی و 
نقشه کشی خود جدی است، ما هم در مقابله با دشمن به شدت 

جدی هستیم.
حضرت آیت الله خامنه ای در بخش پایانی سخنانشان با اشاره 
به حضور خوب ملت در مراســم اربعین و با تشکر صمیمانه از 
ملــت عراق بخاطر پذیرایی و مهمان نوازی ارزشــمند و با همه 
وجــود از ۲۲ میلیون زائر اربعین، و همچنین تشــکر از دولت 
و مســئولان عراقــی و نیروهای انتظامی عــراق و بخصوص از 
حشدالشــعبی  در تأمین امنیت این رویــداد بزرگ، افزودند: از 
نیروی انتظامی خودمان هم صمیمانه تشکر می کنیم که در رفت 
و آمدها و مرزها انصافاً فکرشده و شبانه روزی، کارهای ارزشمند 
و خوبی کرد و باید قدردان این نیروهای فداکار و جوانان خوب 

در بخش های مختلف باشیم.
حضرت آیت الله خامنه ای همچنین در آغاز سخنانشــان در 
بیان آشــنایی ۶۰ ساله خود با مردم سیســتان و بلوچستان و 
مناطــق جنوب خراســان گفتند: اولین مبارزه آشــکار بنده با 
رژیــم طاغوت در محــرم ۱۳۴۲ در بیرجند انجام و با همراهی 
محبت آمیز علما و مردم روبرو شــد، در رمضان همان سال نیز 
در زاهدان این حرکت با حمایت علمای هوشیار شیعه و سنی و 

مردم مومن منطقه ادامه یافت.
ایشــان با اشــاره به دوران تبعید در ایرانشهر و خاطرات 
شــیرین و پرمعنای مــراودت با علمای اهل ســنت و مردم 
خونگرم سیستان و بلوچســتان افزودند: این مناطق در همه 
حــوادث از جمله مبارزه بــا منافقین و تروریســت ها، دفاع 
مقدس، برقراری امنیت و ایجاد وحدت، شــهدای گرانقدری 
اعم از شــیعه و سنی تقدیم اســلام کرده اند که این واقعیت، 

شناسنامه درخشان این مناطق است. 
رهبر انقلاب وضع فعلی سیســتان و بلوچستان را با قبل از 
انقلاب، غیر قابل مقایســه خواندند اما تاکیــد کردند: با وجود 
کارهای فراوان انجام شده، مسئولان باید با جدیت، خدمت رسانی 
به منطقه را قوت و گســترش دهند که ایجاد خط آهن شمال 
به جنوب در اســتان و تامین حــق مردم در زمینه آب از جمله 

کارهای ضروری است. 
ایشــان افزودنــد: البته اگر مصوبات ســفر اوایل دهه ۸۰ به 
سیســتان و بلوچســتان، کامل اجرا و دچار بی توجهی و غفلت 
نمی شد چهره امروز استان متفاوت بود که امیدواریم این دولت 

با کار و تلاش جدی، مشکلات را کاهش دهد.  

با كشورهای درحال تخاصم  رهبر انقلاب اسلامی در دیدار هزاران نفر از مردم سیستان و بلوچستان و خراسان جنوبی:
هم می توان ارتباط داشت

خبرآنلاین،  خبرگــزاری  گــزارش  بــه 
محمدرضــا باهنر، عضو مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام در بخشــی از گفتگو با ایسنا 
دربــاره نوع مــراودات ایران با کشــورهای 
خارجی گفت: یک ســری کشورها دوست 
و همراه و همکار ما هســتند و منافع مان به 
هم گره خورده است. یک سری کشورها هم 
هستند که خیلی ارتباطی هم باهم نداریم اما 
دشمنی هم نداریم و برخی کارهای اقتصادی 

را می توانیم با کمک آن ها پیش ببریم.
وی افزود: حتی با کشورهایی که در حال 
تخاصم هســتیم هم عرف جهانی می گوید 
می توانی کارهایی انجام دهی. همین الان که 
سخت ترین تحریم ها را آمریکا علیه ما اعمال 
کرده اســت، اگر بخواهیم می توانیم با برخی 
شرکت های آمریکایی همراهی کنیم و تحریم 

را دور بزنیم.
باهنر تاکید کرد: یعنی اگر یک شــرکت 
آمریکایی هم احساس کند که با یک هزینه 
کم می تواند سود خوبی داشته باشد، زیرمیزی 
می آید و همکاری می کند. بنابراین اصلا منعی 
ندارد که حتی با کشــوری کــه در تخاصم 
هستیم یک سری روابط و مناسبات را داشته 
باشــیم. اینکه یک دیوار دور کشور بکشیم و 
بگوییــم ما همه چیز را خودمان می ســازیم 
اصلاً دوره این حرف ها گذشــته است. جهان 
یکپارچه است و اقتصاد و صنعت کشورها به 

هم مربوط است.

سکوت كردن مصلحت نیست
»حضرت آیت الله عبدالله جوادی آملی : در 
۱۳ دی ماه ۱۳۶۷ پیام تاریخی امام خمینی 
)ره( به گورباچــف آخرین رئیس جمهوری 
شــوروی مبنی بر دعوت وی به دین اسلام و 
کنار گذاشتن خدازدایی و مارکسیسم توسط 
سه فرستاده ویژه یعنی آیت الله جوادی آملی، 
محمدجواد لاریجانی و خانم دباغ به گورباچف 
ابلاغ شد.رئیس جمهور شوروی فهمید که این 

پیام تعلیم است، نه تسلیم
آیت الله عبدالله جوادی آملی درخصوص 
این دیدار و اثرات پیام تاریخی امام برای رئیس 
جمهور شوروی اظهار داشت: گورباچف خیال 
می کرد که این نامه، یک استوارنامه است که 
سفرا تقدیم و تسلیم می کنند؛ بعد فهمید که 
این پیام تعلیم است، نه تسلیم. به او فهمانده 
شد که ما آمده ایم تعلیم بکنیم نه تسلیم اما 

خیلی ادب کرد.
عضو جامعه مدرســین افزود: تقریباً یک 
ســاعت و پنج دقیقه طول کشید تا ما سطر 
به ســطر نامه را به این آقا بفهمانیم. او یک 
فرد جهانی بود و نهایت ادب را کرد و تا آخر 
هم خوب گوش کرد. بعــد از خواندن نامه، 
ایشان خیلی فکر کرد که چه بگوید؛ جملات 
و تعارفاتی هم گفتند که مثلاً متشکریم و اینها 
و تنها جمله ایی که توانست بگوید این بود که 
این فقط دخالتی است در امور داخلی کشور و 

این قابل قبول نیست.
وی ادامه داد: خدا امــام را قرین رحمت 
کنــد که این از هوش امام بود که در آن نامه 
اشــاره کرد که مبادا جاســوس های آمریکا 
شــما را از راه بــه در بکنند. که بعد از مدتی 
هم شوروی فروپاشــی شد. یکبار این سؤال 
را از یک فرد کمونیســت روس که با مترجم 
پاکستانی اش اینجا آمده بود، پرسیدم که به 
نظر شــما چرا نامه امام در گورباچف کم اثر 
کرد و بعد هم شوروی منقلب شد و یلتسین 
روی کار آمد؟ ایشان گفت که چون وزیر امور 
خارجه آن وقت، ادوارد شــواردنادزه بود که 
جاسوس آمریکا بود و نشانه اش این است که 
بعد از فروپاشی های شوروی، او رئیس جمهور 

گرجستان شد.
امام نه بی جا حرف می زد و نه می ترسید

در اسلام زن و مرد از نظر روح یکسانند و 
برتری بر هم ندارند ولی غرب به روح اعتقاد 
ندارد و یکسان بودن را برای برهنگی می طلبد
آیت الله جوادی آملی خاطرنشــان کرد: 
یک مرتبه اســت ما می گوییــم زن و مرد 
نداریم و زن و مرد مال بدن است چون روح 
زن و مرد نیســت. دیگری که غرب است، 
روح را منکر اســت و می گوید همین است 
و اینهــا با هم یکســان اند. این دو تا حرف 
اســت؛ ما می گوییــم زن و مرد با هم فرق 
ندارد برای اینکه زن و مردی نیست اما آنها 
می گویند زن و مرد با هم فرقی ندارند چون 
هر دو یکسان هستند؛ او برهنگی می طلبد. 
نظرم این است که قطب فرهنگی در درجه 
اول اســت و قطب سیاسی در درجه دوم و 

بقیه مطالعه می خواهد.
وی ادامــه داد: آن مربــوط بــه قطب 
فرهنگی بود که اگر کسی معتقد است که 
خدا فرموده تو باید فقط با همســر خودت 
باشی و راه دیگری نروی، اگر قطب فرهنگی 
اثر کرد که کرد، وگرنه قطب سیاسی. حالا 
در همان ســفر یا سفر دیگری که داشتیم 
به ایران برمی گشتیم، این مربوط به قطب 
سیاسی اســت. در مســیر برگشت، هنوز 
هواپیمایمان به زمین فرودگاه نرسیده بود، 
مهماندار رفت نزدیک کابین و سلام کرد و 
از مسافران عذرخواهی کرد و بعد پیج کرد 
که خانم ها آقایان ما تــا چند لحظه دیگر 
وارد فرودگاه مهرآباد می شــویم؛ به احترام 
جمهــوری اســلامی حجابتــان را رعایت 
کنید. همانجا مســیحی، کلیمی، یهودی، 
کمونیســت، همه خانم ها روسری هایشان 
را روی سرشــان گذاشــتند. کشوری که 
سرش به تنش بیرزد هرکسی به آن احترام 
می گذارد. اما کشــوری که باز باشد و هیچ 
قانون و نظامی نداشته باشد، خب بی احترام 
می مانــد؛ پــس دو قطب اســت؛ یا قطب 

فرهنگی است یا سیاسی اجتماعی.
آیت الله جوادی آملی در رد شــانه خالی 
کردن عده ای از شــرکت در انتخابات گفت: 
این درست نیست؛ بالاخره کشور را باید اداره 
کرد و به هر وسیله افراد را قانع کرد. کشور را 
نمی شــود که رها کرد. اینطور نیست که اگر 
من نروم و شما نروید مشکلات حل شود. باید 

یک راه حل پیدا کنند تا آن را اداره کند.

اگر نمی توانید كاری بکنید، وزارتخانه 
را در حد بنگاه پايین نیاوريد

جمهوری اسلامی نوشت: وزیر آموزش و 
پرورش در یک برنامه تلویزیونی از شــبکه ۲ 
سیمای جمهوری اسلامی درخصوص مدارس 
غیردولتی سخنانی گفت که واکنش هایی را 
در پی داشــت و حیرت و تعجب بسیاری از 
کارشناسان تعلیم و تربیت و استادان آموزش 

و پرورش را برانگیخت.
وی ابتــدا در تمجیــد از برخی مدارس 
غیردولتی که کیفیت آموزشی خوبی دارند، 
گفت: »من بررسی کرده ام خدمتی که بعضی 
از این مدرســه ها کرده اند، دانشــگاه های ما 
نکرده اند«، وقتی مجری برنامه می پرسد چه 
شــرایطی دراین مدارس وجود دارد که این 
مدارس می توانند چنین کیفیتی را ارائه بدهند 
و مدارس دولتی نمی توانند؟ و تأکید کرد که 
بله کســانی که پول دارند می توانند به این 
مدارس بروند، ما هم علاقه داریم فرزندانمان 
را به این نوع مدارس بفرســتیم، ولی نداریم 
چنیــن پولی را، که آنها را بــه مدارس برند، 

بفرستیم.
وزیر جوان برای اینکه سخن خود را توجیه 
کند، با اســتدلالی که به عــذر بدتر از گناه 
شبیه بود، روبه مجری کرد و گفت: »شما اگر 
بخواهید ماشین مدل بالاتری هم بخرید، باید 

پول بیشتری بدهید!!«
این سخن وزیر آموزش و پرورش حکایت 
از میزان عدم آشنایی ایشان با فلسفه آموزش 
و پرورش جهان و بخصوص فلســفه تعلیم و 
تربیــت در نظام جمهوری اســلامی واصول 
مربوط به آموزش و پرورش در قانون اساسی 
کشــور دارد، اگرچه این نگاه ابزاری منحصر 
به وزیر تازه کار آموزش و پرورش نیســت و 
متأسفانه بسیاری از مسئولین بالادستی هم 
از گذشته تا کنون همین نگرش را به مقوله 

آموزش و پرورش داشته اند.
ولی تأسف بارتر از آن، بیان بدون ملاحظه 
این دیدگاه تبعیض آمیز و ابزاری نســبت به 
آموزش و تربیت فرزندان این ملت بود، آن هم 
در شــرایطی که در بسیاری از مناطق کشور 
بخصوص مناطق روستایی و عشایری بسیاری 
از کودکان این سرزمین به دلیل تورم و گرانی 
و مشکلات اقتصادی از تحصیل بازمانده اند وبه 

کودکان کار تبدیل شده اند.
بدون تردیــد این اظهارات وزیر آموزش و 
پرورش نگران  کننده و غیرقابل قبول است. 
مقایسه کردن مدارس با بنگاههای معاملات 
اتومبیل و تشــبیه نظام آموزشــی کشور و 
ثبت نام در مدارس به خریدن اتومبیل مدل 
بالا و توصیه به دادن پول بیشتر برای خرید 
آموزش بهتر، با کدام توجیه علمی و عقلی و 

شرعی قابل پذیرش است؟
در همیــن چنــد روز واکنش عمومی به 
ســخنان وزیر در فضای مجــازی، آزردگی 
خاطر مردم رانشــان داد. اینکــه آقای وزیر 
بگوید خانواده ها در انتخاب مدرســه دولتی 
یا غیردولتی آزاد هستند، واقعاً قابل پذیرش 
است؟ آیا با وجود شرایط تبعیض آمیز فعلی 
در مــدارس، والدین در انتخاب مدارس بهتر 
برای فرزندانشان اختیارعمل و آزادی واقعی 
دارنــد؟ یا تحت شــرایط انتخــاب اجباری 

هستند؟
با کمال تأسف سیاست متولیان آموزش 
و پرورش در اداره نظام آموزشی کشور تنها 
به آزادی والدین در پرداخت شهریه بیشتر 
برای آموزش بهتر معطوف است.متفکران 
تعلیــم و تربیت اعم از شــرقی و غربی و 
از جمله تدوین کنندگان قانون اساســی 
امکان دسترســی  جمهــوری اســلامی، 
عادلانه همه مردم بــه آموزش و پرورش 
را مــورد تأکید قرارداده انــد. آنها آموزش 
و پــرورش را ســرمایه  گــذاری ضروری 
حکومت ها می داننــد و نه هزینه اضافی و 
یا حداکثر حق انتخاب وسیله نقلیه درحد 
اســتفاده از دوچرخه یا موتورسیکلت و یا 
هواپیما.شوربختانه نگرش سوداگرانه، آنهم 
از نوع محدود وکوتــاه نظرانه و ابزاری بر 

نظام آموزشی ما حاکم است.
ســخنی که از زبــان وزیر آموزش و 
پرورش اظهار شــد، از زاویــه ای دیگر 
حــرف دل حاکمــان کشــور و بیــان 
وضعیتی اســت که آمــوزش و پرورش 
و ملت ایــران هم اینک بــا آن مواجه 
هســتند. واقعیت این است که آموزش 
منزلت  کســب  برای  ابــزاری  وپرورش 
اجتماعی و علم و دانش وسیله ای برای 
ورود به دانشگاه و قبولی در رشته هایی 
کــه معتبر شــناخته می شــوند، تبدیل 
شده اســت، که درنهایت بدست آوردن 
را  بهتر  آینده ای  برای  پردرآمد  شــغلی 
تضمین کند! و روشــن اســت که سایر 
اهــداف و کارکردهــای نظــام تعلیم و 
تربیــت مــورد غفلت قــرار می گیرد و 
عمــل و رفتــار آمــوزش و پــرورش و 
متولیــان آن درتمام ســطوح تحصیلی 
در جهــت اهداف متعالی مــورد تأکید 
قانون اساســی نبوده و بسیاری از علوم 
و دانش ها و مهارت ها فراموش شــده و 

رانده شده اند. حاشیه  به 
واقعیتِ سخن اخیر وزیر تأکید بر نوع 
نازل و سطحی لیبرالیسم اجتماعی است 
که براساس رقابت آزاد، آن هم در شرایط 
ناعادلانه و نامساوی استوار است و تقویت 
این شعار اســت که هرکس مدرسه بهتر 
می خواهــد، باید پــول بیشــتر بپردازد 
و هرکس هــم ندارد، بــرود در مدارس 
دولتی ثبت نام کند، و البته ما هم در حد 
مقدورات، عمل می کنیم و بیشــتر از آن 

بر دولت تکلیفی نیست.
در پایــان، بــه وزیر جــوان آموزش 
و پــرورش پیشــنهاد می کنیــم نگاهی 
به رئوس فلســفه نظام آموزشی  دوباره 
جمهــوری اســلامی که مبانــی آن در 
قانون اساسی بیان شده است، بیاندازند 
بکنند، حداقل  اگر نمی تواننــد کاری  و 
اینگونه بدون ملاحظه دســتگاه آموزش 
و پــرورش را در حد یک بنگاه معاملات 

ندهند. تقلیل  اتومبیل 
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7۰ بزهکار حرفه ای مرتبط با مشروبات الکلی در زندان یزد
یکی از اولویتهای دادگســتری یزد طی شــش ماه 
گذشــته برخورد با جرائم مرتبط با مشروبات الکلی 
بوده است که در همین راستا هم اکنون 7۰ نفر متهم 

و محکوم از این بابت در زندان یزد به سر می برند.
به گــزارش پایگاه اطلاع رســانی دادســرای عمومی و 
انقــلاب یزد، برخورد بــا انواع جرائم مرتبط با مشــروبات 

الکلــی از جمله شــرب خمــر، قاچاق، ســاخت، حمل و 
نگهداری مشــروبات الکلــی، از اولویت های دادگســتری 
اســتان یزد در ۶ ماه گذشــته بوده است و در حال حاضر 
۷۰ نفــر متهم و محکوم از این بابت در زندان یزد به ســر 

می برند.
همچنین توقیف شش ماهه خودروهای حامل مشروبات 

الکلی و خودروهای رانندگان مست، به جهت پیشگیری از 
وقوع جرم، حفظ نظــم عمومی و صیانت از آرامش و جان 

شــهروندان در دستور کار دادستانی یزد قرار دارد.
اخیراً در یکی از شهرســتان های یزد، مصرف مشروبات 
الکلی توســط راننده منجر به واژگونی خودرو و فوت چهار 

شد.  نفر 

 فرمانده انتظامی استان یزد:

قاتل فراری از کرمان در یزد دستگیر شد
از دستگیری قاتل  انتظامی اســتان یزد  فرمانده 

فراری از کرمان در ورودی یزد خبر داد.
به گــزارش خبرنگار مهر، عباســعلی بهدانی فرد در 
جمع خبرنگاران اظهار داشــت: ماموران پلیس استان 
یزد هنگام گشــت زنی و کنترل محورهای مواصلاتی 
مهریز به یزد به یک دســتگاه ۲۰۶ مشــکوک شدند و 

آن را متوقف کردند.
وی عنوان کرد: ماموران پلیس پس از بررســی های 
لازم متوجه شــدند که خودرو از اســتان کرمان سرقت 
شــده که به همین منظور راننده را دستگیر و به پلیس 

آگاهی استان یزد تحویل دادند.
بهدانی فرد افــزود: کاراگاهان پلیس آگاهی اســتان یزد با 
تحقیقات لازم پی به راز یک قتل در کرمان بردند و تحقیقات 

بیشتر را آغاز کردند.
وی یادآور شــد: متهم در بازجویی هــای فنی و تخصصی 
به قتل دوســت جوانش در شب گذشته در یکی از روستاهای 

کرمان به علت اختلافات شخصی اعتراف کرد.
فرمانده انتظامی اســتان یزد گفت: قاتل ۳۴ ســاله پس از 
تکمیل پرونده با مجوز قضائی در اختیار ماموران پلیس کرمان 

قرار خواهد گرفت.

هشدار جدی يك اقتصاددان 
درباره آينده اقتصاد ايران

وحیــد شــقاقی، اقتصــاددان در گفت وگو با 
خبرگــزاری خبرآنلاین با اشــاره به برنامه هفتم 
توســعه، می گوید: در مورد برنامه هفتم، آنچه که 
فعلا آماده شــده، با انتظارات بسیار فاصله دارد و 
یک برنامه بسیار ضعیفی است که پارادایم آن هم 
بیشتر موج دوم است. مفهوم موج دوم این است که 
بیشتر معطوف به انقلاب صنعتی دوم می شود و 
عناصر قرن بیست و یکم مثل انقلاب صنعتی سوم 
و چهارم دیده نشده و یا اصلا فهمیده نشده است.

وی با بیــان این که برنامه هفتم با چالش های 
عدیده ای مواجه است، می افزاید: اگر برنامه هفتم 
به همین شکل تصویب شود، به طور قطع شکاف 
تمدنی ایران با کشورهای همسایه را بیشتر خواهد 
کرد و به هیچ عنوان پاسخ گوی جهان قرن بیست 

و یکمی نیست.
این کارشــناس اقتصادی با ذکر این نکته که 
موضوعیــت اصلی برنامه هفتم، روی پیشــرفت 
عدالت محور با تکیه بر رشد اقتصادی ۸ درصدی 
بهره ورمحور است، عنوان می کند: تحقق این امر، 
نیازمند این است که پارادایم برنامه هفتم، مبتنی بر 
اقتصاد دانش بنیان تنظیم شود، ولی آنچه که من از 
برنامه هفتم دیدم، همچنان تفکر حاکم، موج دوم 

است و محوریت آن، موج دوم صنعت است.
شــقاقی تصریح می کند: در واقع تمام آرزوی 
برنامه هفتم این اســت که مــوج دوم صنعت را 
بتواند تکمیل کنــد؛ در حالی که اگر اخبار روز را 
بخوانید، می بینید که کشورهای عربستان، امارات، 
ترکیه و کشورهای کوچک عربی، خودشان را برای 
موج سوم آماده می کنند؛ آن هم در حوزه اقتصاد 
کوانتوم، اقتصاد هوشمند، اقتصاد مجازی، اقتصاد 
زیســتی و انرژی های تجدیدپذیر. در حال حاضر 
کشورهای پیرامونی ایران، اقدامات بسیار بزرگی را 

با سرمایه گذاری های بسیار عظیم شروع کرده اند.
این کارشــناس اقتصادی در ادامه با اشاره به 
این که مساله دوم، در بحث عدالت است، می گوید: 
تحقق عدالت بدون اصلاحات ســاختاری اساسی 
در ســه نظام بازتوزیع ثروت، یعنی بانک، مالیات 
و یارانه در کنار رانت زدایی امکان ناپذیر است. پس 
اگر برنامه هفتم به دنبال عدالت است، باید ردپای 

اصلاحات ساختاری در آن دیده شود.
شقاقی با بیان این که عدالت نیاز به اصلاحات 
بنیادین دارد، می افزاید: فاصله طبقاتی در ایران به 
شدت زیاد شده است. آمارهای جهانی هم نشان 
می دهد که بیشــترین کشــورهایی که بر تعداد 
ثروتمندان شان با رشد نمایی افزوده شده، ایران و 

فرانسه در دنیا بوده است.
وی بــا ذکر این نکته که نظام هــای بازتوزیع 
ثــروت در ایران وجود ندارد، عنوان می کند: یعنی 
نه نظام بانکی و نه نظام مالیاتی و نه نظام یارانه ای، 
هیچ کــدام الزامــات بازتوزیع ثــروت را در درون 
خودشان ندارند. بر این اساس، یک انباشت ثروت 
در ایــران رخ می دهد که آمارهای جهانی نیز این 

موضوع را تایید می کند.
این کارشــناس اقتصادی تصریح می کند: در 
کنار آن، مســاله رانت و فساد نیز حاکم است که 
به این نابرابری و بی عدالتی اضافه می کند و عدم 
شایسته ســالاری را هــم به این هــا اضافه کنید. 
می خواهم بگویم عناصر نابرابری و بی عدالتی باید 
در برنامه هفتم دیده شود تا بتوان درباره اصلاحات، 

اقداماتی انجام داد.
شقاقی متذکر می شود: در مجموع می خواهم 
بگویم شواهد کنونی حاکی از یک شکاف طبقاتی 
روزافزون اســت؛ به حدی که طبقه متوسط در 
حــال نابودی اســت و به طــور طبیعی برای 
دولت سیزدهم، مواجهه با بحث کاهش شکاف 
طبقاتی نیازمند اصلاحات اساسی در سه نظام 
بازتوزیع ثروت است: نظام های بانکی، مالیاتی و 
یارانه ها، در کنار بحث تحقق شایسته سالاری و 
رانت زدایی و مبارزه جدی با فساد و دوری از هر 
گونه شعارزدگی در این محورها. گاها ما می بینیم 
شــعارهایی گفته می شــود، ولی واقعیت با آن 

شعارها همخوان نیستند.

دلارزدايی ايران از اقتصاد به 
روايت رسانه روس

 رســانه روسی اســپوتنیک با استناد به 
داده های منتشر شده در داخل کشور، اعتقاد 
دارد که ایران به واسطه ذخایر طلای خود در 
عرصه تجارت جهانی و دلارزدایی از اقتصادش 
موفق عمل کرده اســت. اسپوتنیک نوشته 
است ایران طی دو سال گذشته برای پیوستن 
به سازمان همکاری های شانگهای و بریکس 
سعی کرده واردات طلای خود را برای تقویت 
خزانه خود افزایش دهد. این رسانه همچنین 
گفته این کشور در مواجهه با تحریم های غربی 
و کاهش تکیه به دلار و مؤسسات مالی غرب، 

اقدامات خوبی انجام داده است.
 

هك های مشکوک 
 هک هــا و نفوذهای اطلاعاتــی اخیر در 
ســامانه هایی چون بیمه یا تپسی آن هم در 
سالگرد اغتشاشات ســال گذشته، نگاه ها را 
متوجه سرویس های امنیتی بیگانه و متخاصم 
می کند که قصد دارند با این اقدامات ایذایی، 
زمینه تحرک عناصــر میدانی خود را فراهم 
کنند. این گمانه از این رو تقویت می شود که 
هک های اخیر صــورت گرفته، خارج از توان 
یک گــروه چند نفره و حتــی گروهک های 
ضدانقلاب اســت و به نظر می رسد نیازمند 
حمایت لجســتیک یک دولت اســت. سال 
گذشته نیز در آستانه اغتشاشات، برخی هک ها 
با هدف افزایش حساســیت های اجتماعی 
و نارضایتی مردمی در کشــور صورت گرفت 
که هک ســامانه مربوط به پمپ بنزین های 
سراسر کشور از جمله آنها بود. اکنون نیز به 
نظر می رســد پس از تست و نتیجه نگرفتن 
سرویس های اطلاعاتی و رسانه های ضدانقلاب 
از انواع ترفندها و تاکتیک های جنگ روانی و 
عملیات بر روی اذهان مردم کشورمان، آنان 
ســراغ یک عملیات پیچیــده و چند لایه با 
عنوان کلــی حملات ســایبری رفته اند. به 
گزارش تسنیم، اولین نشانه های این تلاش را 
می توان در نفوذ محدود به بخش اعلان های 
ســکوی هفت هشتاد دانســت و در مرحله 
بعــدی هک و نفوذ در یکی از تاکســی های 

بزرگ اینترنتی.

   جزئیات جديد از كشف 
گروهك تروريستی در كرمان

 جزئیات جدیدی از گروهک تروریســتی 
کشف شــده در کرمان که قصد انفجار مزار 
شهید ســلیمانی را هم داشتند، منتشر شد. 
رحمــان جلالــی، معاون سیاســی امنیتی 
استاندار کرمان با بیان اینکه این افراد وابسته 
به گروهک موسوم به ارتش مردمی بودند که 
جدیدترین شگردهای امنیتی و اطلاعاتی در 
مورد آنها به کار گرفته شــده بود، اظهارکرد: 
زمان شکل گیری گروهک ارتش مردمی در 
کرمان بعد از اغتشاشات سال گذشته بود که 
در یک صفحه اینستاگرامی از سوی فردی به 
نام شــاهین زحمتکش )خواننده رپ( با نام 
مستعار شاهین لو ایجاد شد. وی با بیان اینکه 
این فرد ســال ۱۳۶۲ در زنــدان اوین متولد 
شده و پدر او عضو گروه نفاق بود، اضافه کرد: 
شاهین لو در سال ۱۳۹۵ به دانمارک عزیمت 
می کند و ســر پل با عنوان ســیامک تدین 
رابط بین شــاهین و عناصر کف میدان بوده 
است. جلالی اظهارکرد: در این تهدید امنیتی 
بازیگردان، بازیگــران و بازی خورده ها وجود 
دارند که تحت هدایت سرویس های جاسوسی 

خارج از کشور عمل می کردند./ ایران

افت چشمگیر خروج
سرمايه به مقصد تركیه

یکــی از معضلات مهم اقتصــاد ایران در 
ســال های اخیر، خروج ســرمایه از اقتصاد 
بوده اســت. خروج سرمایه به مفهوم عام، به 
کنار رفتن ســرمایه ها از اقتصاد به اشــکال 
مختلف گفته می شود از جمله تبدیل پول 
بــه طلا یا ارز یا ...اگر چه میزان دقیق خروج 
سرمایه از اقتصاد ایران به صراحت در آمارها 
نیامده اســت اما این را می توان تا حدودی 
از منفی بودن تراز حساب سرمایه حدس زد. 
آمارهای بانک مرکزی نشان می دهد تا پایان 
سال گذشته، حساب سرمایه کشور بیش از 
منفی ۶ میلیارد دلار بوده اســت که همان 
طور که گفته شــد نه به طور دقیق بلکه می 
تواند نمودی از جریان خروج سرمایه از کشور 
به شمار آید. یکی از مهم ترین منافذ خروج 
سرمایه از کشور در سال های گذشته، خرید 
ملک در ترکیه توسط ایرانیان بوده است. با این 
حال، جدیدترین آمارها، از افت خرید مسکن 
در ترکیه توســط ایرانیان و شهروندان سایر 
کشــورها در ۷ ماه نخست ۲۰۲۳ نسبت به 
۲۰۲۲ حکایت دارد. موضوعی که می توان آن 
را ناشی از سیاست های جدید بانک مرکزی 

در تثبیت اقتصاد دانست./ خراسان

به جای دلواپسی مسئولیت 
خود را به درستی انجام دهد

 جوان-مهــدی غضنفــری نیک می داند 
ماموریــت صندوقی که قبای ریاســت آن 
را بــه تن کــرده، »تبدیل بخشــی از عواید 
ناشــی از فروش نفت، گاز و میعانات گازی 
و فراورده های نفتی بــه ثروت های ماندگار، 
مولد و سرمایه های زاینده اقتصادی و حفظ 
سهم نسل های آینده« است، پس بهتر است 
به جای دلواپســی از تبدیل شدن به آن چه 
»عمله کشور های همسایه« می نامد و تلقین 
گزاره های القایی همچون »اســتعمار جدید 
کشور های همســایه«، مسئولیت خود را به 

درستی انجام دهد.

تحركات جبهه اصلاحات
صبح نو-نمایندگان احزابی همچون اعتماد 
ملی، سازندگی و ندای ایرانیان نیز تمایلی به 
حضور در جلســات جبهه اصلاحات بعد از 
انتخاب آذر منصوری به ریاست این تشکیلات 
را ندارند؛ هیئت رئیســه ایــن جبهه در دور 
جدید چهره های تندرویی همچون محمود 
صادقی، محســن آرمین، جــواد امام و علی 

شکوری راد هستند.

تايید نوبت افزايش قیمت 
محصولات خودرويی

دنیای اقتصاد - پس از گذشــت سه ماه 
از آخرین قیمت گــذاری خودروهای داخلی، 
حالا ســازمان حمایــت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان با بررسی اسناد و مدارک مالی 
سال۱۴۰۱ خودروسازان، نوبت افزایش قیمت 
محصولات خودرویی را تایید و درخواســت 
قیمت گذاری جدید را به شورای رقابت ارسال 
کرده است. رشــد قیمتی در اردیبهشت  بر 
اســاس صورت های مالی ســال۱۴۰۰ بوده 
که اعتراض خودروسازان را به همراه داشت.
افزایش قیمت احتمالی بر اساس صورت های 

مالی سال ۱۴۰۱ خودروسازان است.

كانون وكلا برای پرونده منافقین 
وكیل تسخیری معرفی كند

معاون قضایی رئیس کل دادگستری استان 
تهران طی یک مکاتبه رسمی با رئیس کانون 
وکلای دادگســتری مرکــز از وی خواســت 
فهرستی از وکلا برای تعیین وکیل تسخیری در 
پرونده رسیدگی به اتهامات سازمان مجاهدین 
خلق موســوم به منافقین را اعلام کند.مرکز 
رســانه قوه قضاییه اعلام کــرد: »با توجه به 
اتمام مهلت قانونی یک ماهه برای ۱۰۵ متهم 
پرونده منافقین برای معرفی وکیل به دادگاه، 
معاون قضایی رئیس کل دادگســتری استان 
تهران طی مکاتبــه ای با رئیس کانون وکلای 
دادگستری، مستند به ماده ۳۸۴ قانون آیین 
دادرســی کیفری از وی خواست فهرستی از 
وکلا برای تعیین وکیل تسخیری متهمان در 
پرونده کلاسه ۰۲۰۰۱۱۶ را به دادگاه کیفری 
یک استان تهران معرفی کند.درخور ذکر است  
دادگاه کیفری یک اســتان تهران پیش از این  
با صدور یک آگهی عمومی، اعلام کرده بود بر 
اساس پرونده تشکیل شده در این دادگاه، قرار 
است ۱۰۴ نفر از   اعضای منافقین و همچنین 
ماهیــت ســازمان به عنوان یک شــخصیت 
حقوقی، مورد محاکمه قرار گیرند و لازم است 
این افراد که از کشور متواری هستند برای دفاع 

از خود به دادگاه وکیل معرفی کنند.«

بازماندگان از تحصیل
در استان کمتر از 100 نفر هستند

معاون آمــوزش ابتدایی آموزش 
و پرورش اســتان یزد پیش بینی 
کرد جمعیت دانش آموزان ابتدایی 
اســتان امســال با رشد هشت 
درصدی، ۱68 هزار نفر باشــد که 
6۴۰۰ کلاس درس 8۵8 مدرســه 
دولتی و غیردولتی مشــغول به 

تحصیل خواهند شد.
به گزارش ایسنا، »صادق رضائی« در 
نشست با خبرنگاران از اهتمام آموزش 
و پرورش به موضوع تبدیل مدارس به 
پایگاه های مردمی در محلات خبر داد 
و گفت: در همین راســتا تلاش داریم 
از مشــارکت والدین در جهت ارتقای 
بنیه ی آموزشــی و تربیتی مدارس به 
ویژه مــدارس دولتی و مدارس مناطق 

محروم بهره گیریم.
وی در ادامه با اشــاره فرایند ثبت نام 

دانش آمــوزان ابتدایــی از طریق ســامانه، گفت: 
پیش بینی می شود اســتان یزد در سال تحصیلی 
جدید با رشد هشــت درصدی نسبت به پارسال، 
۱۶۸ هزار دانش آموز در دوره ابتدایی داشته باشد که 
۱۳۶ هــزار نفر از آنها در مدارس دولتی و مابقی در 
مدارس غیر دولتی مشغول به تحصیل خواهند شد.

رضائــی گفت: ایــن دانش آمــوزان در ۸۵۸ 
مدرسه شامل ۶۸۶ مدرسه دولتی و ۱۷۲ مدرسه 
غیردولتی مشتمل بر ۶۴۰۰ کلاس درس آموزش 

خواهند دید.
وی ضمن تاکید بر نبود نگرانی در مورد کمبود 
معلم در مدارس ابتدایی اســتان، در مورد تراکم 
بــالای برخی کلاس هــای درس در این مقطع 
تحصیلی، اظهار کرد: تراکم جمعیتی کلاسها با 
توجه به بافت جمعیتی هر شهرســتان متفاوت 
اســت و بعضــاً در برخی شهرســتانها به دلیل 
جمعیت زیاد دانش آموز و یا رشد بالای جمعیت 
دانش آموزی به دلیل مهاجرپذیری شهرستان، 
جبران کســری کلاس دشــوار است لذا مجبور 
به افزایــش تراکم کلاس تا ۴۰ دانش  آموز یا دو 
شــیفته کردن مدرسه می شــویم به طوری که 
امسال نیز ۲۳ مدرسه دوشیفته ابتدایی در استان 

خواهیم داشت.
وی از نهایی شدن ثبت نام تاکنون ۸۳ درصد از 
دانش آموزان پایه اولی در استان و جایگاه نخست 
استان یزد در کشور از این حیث خبر داد و گفت: 
در مجموع فرایند ثبت نام قطعی در پایه های اول 
تا ششــم استان افزون بر ۹۸ درصد بوده و موارد 
باقیمانده ناشــی از چالشهای مربوط به ثبت نام 
دانش آموزان اتباع خارجی، مردودی ها و جابجایی 

و مهاجرت دانش آموزان است.
این مسئول با اشاره به فرایند چندگانه ثبت نام 
دانش آمــوزان اتباع، گفت: این دانش آموزان در 
ابتدا باید از طریق سامانه ملی مهاجرین ثبت نام 
کنند و ۴۸ ساعت بعد از دریافت کد یکتا از طریق 
این سامانه برای نهایی کردن ثبت نام به مدارس 

مراجعه کنند.
وی پیش بینی کرد: امسال ۱۴ هزار دانش آموز 
اتباع در دوره ابتدایی مشغول به تحصیل شوند که 
دو هزار و ۵۰۰ نفر از آنها ورودی پایه اول هستند.

وی در مورد زمان بازگشایی مدارس نیز اعلام 
کرد: جشن شکوفه ها ویژه کلاس اولی ها در سال 
تحصیلی جدید، روز چهارشنبه ۲۹ شهریورماه 
تعیین شده ولی هرچند طبق سنوات گذشته در 
نظر است جشن بازگشایی مدارس در اول مهرماه 
برگزار شود اما به دلیل بین تعطیلی افتادن آن، 
زمزمه هایی در مورد جابجایی زمان بازگشــایی 
رسمی مدارس وجود دارد که هنوز اعلام رسمی 

در این باره نشده است.
رضائی با بیان این جشن غنچه ها ویژه پیش 
دبستانی ها نیز شانزدهم مهرماه و به مناسبت روز 
جهانی کودک برگزار خواهد شد، گفت: امسال در 
راستای توجه به مدارس محروم و عشایری، جشن 
آغاز مدارس عشایری را نیز به صورت نمادین در 

شهرستان خاتم برگزار خواهیم کرد.
وی در ادامــه به طرح های مدنظر برای دانش 
آموزان دوره ابتدایی در راســتای تحقق ســند 
تحول بنیادین آموزش و پرورش اشاره و از جمله 
آنها را طرح »ســردار شهید همت« در راستای 
توانمدسازی معلمان ابتدایی ذکر کرد و گفت: این 

طرح از ســال گذشته شروع و امسال نیز آن را با 
نگاه خاص وزارت برای معلمان منتخب و دارای 

صلاحیت برگزار خواهیم کرد.
وی افزود: این طرح امسال برای دو هزار معلم 
با ارائه ۱۲ ساعت آموزش در جهت ارتقای فرایند 
تحصیل و پیشرفت آموزشی دانش آموزان اجرایی 

خواهد شد.
معاون آموزش ابتدایی آموزش و پرورش استان 
یکی دیگر از طرح های ویژه مقطع ابتدایی را طرح 
»شــهید محمودوند« شامل شناسایی، جذب و 
آموزش دانش آموزان بازمانده از تحصیل ذکر کرد 
و با بیان این که طرح مذکور از ســال گذشته به 
صورت  سیســتمی دنبال می شود، تصریح کرد:  
کمتر از یک درصد جامعه دانش آموزی اســتان 
بازمانده از تحصیل هستند هر چند که بسیاری از 
آنها دانش آموزان استثنایی و بعضی ناشی از تاخیر 
والدین در ثبت نام یا کودکان فوت شده یا به دلیل 
مهاجرت دانش آموزان اســت لذا در واقع تعداد 

اندکی بازمانده از تحصیل واقعی داریم.
وی برآورد اســتان از بازماندگان از تحصیل 
واقعی را کمتر از ۱۰۰ دانش آموز ذکر کرد و گفت: 
البته تلاش داریم با همکاری سازمانها و ارگانهای 
دیگر اقدام به شناسایی و بازگشت آنها به چرخه 
تحصیل کنیم که در این راستا مهمترین دغدغه 
آموزش و پرورش وجود دانش آموزانی با اطلاعات 
پستی نادرســت است که شناسایی آنها را دچار 

مشکل می کند.
رضائی در ابتدا با بیان این که امســال »نظام 
دوری« مجدداً ولی به صورت آزمایشــی در ۱۵ 
کلاس درس اســتان اجرایی خواهد شد، عنوان 

کرد: بر این اســاس معلــم کلاس اول 
دانش آموزان تا پایان پایه ســوم تغییر 
نمی کند تا معلم با شــناخت کافی از 
وضعیت آموزشــی، روحــی و فکری 
دانش آموزان در جهت ارتقای پیشرفت 

تحصیلی آنها گام بردارد.
وی یکی دیگر از طرح های این دوره 
تحصیلی را طرح »یــار مهربان« ذکر 
کرد که در جهت تقویت مهارت کتاب 
و کتابخوانی داشــن آموزان و تجهیز 

کتابخانه مدارس اجرایی خواهد شد.
به گفته وی، این طرح از سال گذشته 
در برخی مدارس اســتان آغاز شده و 
امسال به صورت ویژه تر در مدارس ۵۴ 
محله کم برخوردار اعلام شده از سوی 

وزارت کشور دنبال خواهد شد.
معــاون آموزش و پرورش اســتان 
در رابطه بــا اقدامات مقابله ای آموزش 
و پرورش با آســیب های فضای مجازی به ویژه 
برای دانش آمــوزان مقطع ابتدایــی نیز گفت: 
در همین راســتا از سال گذشــته آموزش سواد 
رســانه و دیجیتال دانش آموزان دوره ابتدایی در 
موضوع »سواد رسانه« و »برنامه نویسی در جهت 
توانمندســازی دانش آموزان« مورد اهتمام قرار 
گرفته است که بر همین اساس پارسال ۱۰ درصد 
مدارس درگیر بودند ولی امسال جمعیت بیشتری 

از دانش آموزان را در برخواهد گرفت.
وی همچنیــن گفت: اســتان یزد در ســال 
تحصیلی گذشــته به لحاظ توزیع مجلات رشد 
کودک ویژه دوره ابتدایی رتبه دوم کشــور را در 
بین استانهای کشور به خود اختصاص داده است.

رضایی در بخش پایانی ســخنانش با اشاره 
به واگــذاری صدور مجوز کودکســتان ها، مهد 
کودک ها و پیش دبستانی ها ویژه کودکان زیر ۷ 
سال به سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک، گفت: 
در همین راستا مراکز فعال گذشته باید ابتدا در 
خواست تطبیق مجوز را ثبت و پیگیری کنند و 
سپس مجوز فعالیت دریافت کنند که در همین 
راســتا از مجموع بالغ بر ۵۳۰ مرکز موجود در 
استان که امکان تطبیق داشته اند، تاکنون ۴۶۰ 

مرکز مجوز خود را تطبیق کرده اند.
این مسئول در مورد شــهریه این مراکز نیز 
گفت: شهریه این مراکز بنا بر نوع مجوز دریافت 
شده متفاوت خواهد بود ولی به صورت سراسری 
اعلام خواهد شــد لذا تا زمان اعلام رسمی، این 
مراکز موظف هستند شهریه سال قبل را از والدین 
اخذ کنند تا پس از اعلام نرخ رســمی نسبت به 

تسویه حساب با والدین نوآموزان اقدام کنند.  

معاون ابتدایی آموزش و پرورش یزد:

قهر طبیعت بلای جان پرندگان مهاجر در یزد شده است:

 امدادرسانی سالانه به 200 جانور آسیب دیده در استان
ســالانه تعداد چشــمگیری از 
پرندگان مهاجر در فصول بهار و 
پاییز از آســمان استان یزد گذر 
می کنند و به علت حافظه ژنتیک 
از این اســتان را  خود مناطقی 
زیستگاهی آبی تلقی کرده و بر 
آن فرود می آیند؛ اما متاســفانه 
طی چند سال گذشته بسیاری از 
زیستگاه های آبی استان به دلیل 
از  مردم  بی رویه  برداشــت های 
سفره های آب زیرزمینی و عدم 
بارش کافی خشــک شده است 
آسیب  باعث  موضوع  همین  که 
دیدگی پرنــدگان مهاجر پس از 

فرود در استان می شود.
به گزارش ایســنا، با این حال نظر 
به اهتمام و دغدغه دوستداران محیط 
زیست جهت کمک به حیوانات آسیب 
دیده، خوشــبختانه در اداره حفاظت 
و مدیریت حیات وحش اســتان ذیل 
معاونت طبیعــی اداره کل حفاظت 
محیط زیســت یــزد، فضایی تحت 

عنوان »بخش ساماندهی 
تحویلــی«  گونه هــای 
مهیا شــده کــه در آن 
کارشناسان  دامپزشکان، 
جانورشناس و متخصصان 
راســتای  در  اکولــوژی 
درمان حیوانات آســیب 

دیده می کوشند.
زارع«  »مهــدی 
حیات وحش  کارشناس 
اداره کل حفاظت محیط 
گفت وگو  در  یزد  زیست 
با ایسنا، بخش ساماندهی 
گونه هــای تحویلی را به 
نوعــی اورژانــس حیات 

وحــش خواند و اظهار کرد: این محل 
جایی برای درمان حیواناتی است که 
در حیات وحش دچار آسیب شده اند 
تا پس از طی کــردن روند درمان، به 

زیستگاه اصلی خود بازمی گردند.
وی با بیان این که ســالانه بیش 
از ۱۰۰ تا ۲۰۰ فرد حیوان وحشــی 

اعــم از انــواع خزنــدگان، پرندگان، 
پســتانداران و بندپایان به این محل 
تحویل داده می شــوند، گفت: حدود 
۶۰ درصد گونه های تحویلی از دسته 
پرندگان هســتند کــه در بین آن ها 
پرندگان مهاجر به علت خشکسالی و 
پرندگان شکاری به علت شلیک گلوله 

بیشترین  شــکارچیان، 
سهم آسیب را دارند.

پرندگانی  افزود:  زارع 
پیغو،  دلیجــه،  ماننــد 
عقاب های شاهی، طلایی 
و دشتی، سارگپه و انواع 
جغدهای بزرگ و کوچک 
را می تــوان از نمونه های 
تحویلی که تاکنون آسیب 
دیده و درمان شده اند، نام 

برد.
کارشــناس  ایــن 
حیــات وحــش عوامل 
دیگری همچون برخورد 
کابل های  بــه  پرندگان 
شــبکه بــرق، شیشــه اتومبیــل و 
ساختمان، بیماری های حیات وحش 
و تلفات جــاده ای را از عوامل موثر در 

آسیب دیدگی حیوانات بیان کرد.
وی تصریح کــرد: این گونه ها که 
گاهی توســط مــردم، محیط بانان یا 
کارشناسان محیط زیست شناسایی 

می شــوند، در گام نخســت پس از 
تحویل توسط تیم دامپزشکی معاینه 
شده و بعد از طی کردن روند درمان، 
شناســایی گونه و حوزه پراکنش آنها 
توسط کارشناسان جانورشناس انجام 
و نهایتاً در زیستگاه اصلی حیوان رها 

سازی صورت می گیرد.
زارع در پایــان بــا اشــاره به این 
که بزرگترین ســهم در حفاظت از 
گونه هــای جانوری و تنوع زیســتی 
را مردم برعهــده دارند، گفت: انجام 
اقداماتــی ماننــد دور نکردن جوجه 
پرندگان از لانه، شلیک نکردن گلوله 
به پرندگان شــکاری، دست نزدن به 
نوزاد حیوانات وحشی، پرهیز از خرید 
و فروش حیوانات وحشی و جلوگیری 
از تخریب زیســتگاه های آنها کمک 
بســیار زیادی در راســتای کاهش 
وحشی  حیوانات  آسیب دیدگی  آمار 
می کند که امیدواریم مردم با کسب 
آگاهی در این حوزه بتوانند به محیط 

زیست و حیات وحش یاری رسانند.
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الســادات حظیره، نجمه محمد حسینی/  مهشید 
مدیرعامل شــرکت فولاد آلیاژی ایران در نشست 
و چالش  ها  فرصت  فولاد،  »آینده صنعت  تخصصی 
نمایشــگاه تخصصی فولاد در یزد  ها« در حاشیه 
اظهار داشت: با توجه به ســند چشم انداز توسعه 
کشور، تا پایان ســال ۱۴۰۴ باید به ۵۵ میلیون تن 
تولید فولاد در کشور دست پیدا کنیم اما دستیابی 
به این مهم ممکن اســت آســان نباشد که دلایل 

مختلفی از جمله دلایل سیاسی و اقتصادی دارد.
به گزارش بشــارت یزد، »محمد کمال زاده« افزود: 
آنچه از ظرفیت تولید فولاد تاکنون محقق شده، به 
بهره برداری رســیدن تولید 39 میلیون تن بوده و 
مجوز ۱6میلیون تن نیز داده شده است که اگر این 
مورد محقق شــود می توان به ظرفیت ۵۵ میلیون 

تن تولید فولاد در کشور دست یابیم.

تامین سنگ آهن، مهم ترین چالش صنعت فولاد
وی به لزوم برنامه ریزی دقیق در حوزه صنعت به طور 
کل و صنعت فولاد به صورت خاص اشاره گرد و گفت: در 
صنعت فولاد لازم اســت برنامه ریزی ها از ابتدای زنجیره 
تولید یعنی معادن در نظر گرفته شود اما متاسفانه اکنون 
در صنعت فولاد عدم تــوازن در بحث برنامه ریزی وجود 
دارد کــه این عدم توازن در زنجیره باعث ایجاد چالش در 

این حوزه می شود. 
مدیرعامل شــرکت فــولاد آلیاژی ایــران ذخیره های 
معدنی و تامین ســنگ آهــن را یکی از مهم ترین چالش 
های صنعت فولاد دانست و ادامه داد: به نظر می رسد دو 
چالش می تواند حوزه فــولاد را با خطر مواجه کند؛ یک 
در بحث ذخیره های معدنی اســت که اکتشاف جدیدی 
در ایــن زمینه انجــام نگرفته و اکنون یکی از دشــواری 
های صنعت فولاد تامین ســنگ آهن است هرچند ذخایر 
معدنی تا ۴ ســال دیگر با مشکل جدی رو به رو نخواهد 

شد.
کمال زاده با اشــاره به حوزه اکتشــاف نیز به چالش 
هایی از جملــه افزایش عمق ذخایر به ۱۵۰ متر و هزینه 
سرســام آور استفاده از روش های ســنتی در اکتشاف و 
لزوم اســتفاده از روش های نویــن در این حوزه، تصریح 
کرد: منابع معدنی اکتشــاف شده ای که اکنون در دست 
اســتخراج داریم، بیش از یک میلیــارد تن بوده و ذخایر 
پیش بینی نیز به ۵ میلیارد تن در کشــور رســیده است 
و بالــغ بــر ۳ میلیارد تن از آن پروانه اکتشــاف و بالغ بر 
یک میلیارد تن ظرفیت برداشــت در سنوات آتی دارد در 
حالیکه برای تولید ۵۵ میلیون تن فولاد به حداقل  ۱۷۰ 

میلیون تن ســنگ آهن با عیار متوسط کشور نیاز است. 

تامین انرژی، معضل جدی صنایع فولادی کشور
مدیرعامل شــرکت فولاد آلیاژی ایران دومین چالش 
جدی و اصلــی ترین چالش فعلی کلیــه صنایع را بحث 
تامین انــرژی خواند و مطرح کرد: حــوزه انرژی معضل 
جدی پیشــروی تولیــد در صنعت فولاد اســت. اکنون 
ناترازی برق در صنایع وجود دارد که ناشی از عدم برنامه 
برنامه ریزی در این حوزه است به طوریکه ناترازی کنونی 
می تواند با ســرمایه گذاری در صنعت برق و رشــد ۱۲ 
درصدی در صنعت نیروگاهی به تراز انرژی ۵ ســال پیش 

بازگردد.
کمال زاده با بیان اینکه حتی اگر شرکت های فولادی 
در تولید برق و احداث نیروگاه مشــارکت کنند مشــکل 
تامیــن گاز باقی خواهد ماند و اگــر این صنعت به حوزه 
پالایشــگاهی نیز وارد شــود، چالش های تصفیه و انتقال 
همچنان پابرجا می ماند، متذکر شــد: چالش های جدی 
در حــوزه انرژی در صنعت فــولاد وجود دارد که رفع آن 
ها باید مورد توجه قرار گیرد زیرا این چالش ها رشد این 
صنعت در کشــور را کند می کند. اکنون حجم ســرمایه 
گذاری که دولت باید در حوزه زیرســاختی انجام دهد به 

عهده خود صنعت گذاشته شده است.

2۵ درصد ظرفیت تولید فولاد کشور خالی مانده 
است

مدیرعامل شــرکت فولاد آلیــاژی ایران عدم توازن در 
برنامه توســعه را علت فعالیــت صنعت فولاد با ۷۰درصد 
ظرفیت خود دانســت و عنوان کرد: برای تولید هر پلنت 
یک میلیون تنی فولاد نیاز به ۲۲۰ میلیون یورو ســرمایه 
گذاری اســت که بر اساس این اعداد اکنون ۲۵ درصد از 
ظرفیت تولید فولاد در کشــور خالی مانده اســت که این 
خود بدین معناســت که ۲/۲ میلیارد دلار سرمایه گذاری 
صورت گرفته کــه به دلیل عدم تــوازن در حوزه برنامه 

ریزی در توسعه صنعت فولاد مغفول مانده است.
وی بــا بیان اینکه ســرمایه گذاری در حــوزه معدن 
با ریســک سیســتماتیک همراه اســت، عنوان داشــت: 
بزرگترین مشــکلی که در حــوزه معادن و تامین خوراک 
وجود دارد، عدم ثبات در حوزه معدن اســت که سرمایه 

گذاری در آن حوزه را مخاطره آمیز کرده است. با نگاهی 
به نوســانات بازار ســنگ آهن می توان دید که سرمایه 
گــذاری های بزرگ و کلان در حوزه معدن مخاطره آمیز 
است و ســرمایه گذاران نیز راغب نیســتند سرمایه خود 
را بــه جای حوزه تولید فولاد به حــوزه معدن وارد کنند 
زیرا حوزه تولید فولاد با وجود ریســک پذیر بودن اما به 
تولید منتج می شــود و می تواند توجیه اقتصادی داشته 
باشــد اما به نظر می رسد سرمایه گذاری در حوزه معدن 
با توجه به فناوری های اکتشاف، استخراج و نمونه گیری 

سنتی و هزینه های بالا آن، توجیه اقتصادی ندارد.

رتبه دهم ایران در تولید فولاد در جهان
کمــال زاده ایران را دهمین تولید کننده صنعت فولاد 
در جهان خوانــد و افزود: هرچند که عدد تولید فولاد در 
کشور نســبت به چین و هند عدد بالایی نیست اما رتبه 
دهم را در جهان داشته و طرح هایی که در حال حاضر در 
صنعت فولاد ایران اجرا می شود از لحاظ ثبات اقتصادی 

در سطح دنیا رقابت پذیر است.
به گفته مدیرعامل شــرکت فولاد آلیاژی ایران؛ اکنون 
طرح های چند میلیون تنی در کشــور را در دســتور کار 
داریم، در حوزه آهن اســفنجی حرکت های خوبی انجام 
شــده و نزدیک بــه ۱۵ میلیون تن پروژه اســفنجی در 
کشور در حال انجام است، در حوزه گندله سازی ظرفیت 
مازاد بر تولید اســفنجی داریم که اگر بخش های جدید 
نیز دراین حــوزه آغاز بکار کنند از نظر گندله مشــکلی 

نخواهیم داشت.
کمال زاده افزود: کارخانه های کنســتانتره نیز ظرفیت 
های بالایــی در ایران دارند، ظرفیت برداشــت از معادن 
نیز تا ۴ ســال آینده قابل قبول است، همچنین در حوزه 
انرژی شــرکت های فولادی وارد سرمایه گذاری شده اند 
و در حال حاضر شــرکت های فــولادی، معدنی و صنایع 
انــرژی بر ۱۵ هزار مگاوات تامین بــرق از طریق نیروگاه 
را در دســتور کار دارند و خوشبختانه در حوزه پالایش و 
استخراج گاز اقدامات خوبی به وسیله دولت انجام شده و 
محدوده های استخراجی خوبی را در اختیار شرکت های 

فولادی و معدنی قرار داده است.

صادرات فولاد علیرغم تحریم ها 
وی با اشــاره به اینکه اگــر تولید را در حوزه فولاد نیز 
افزایش دهیم، ظرفیت مصرفی کشــور بــه  اندازه تولید 
نخواهد بود، سرانه مصرف فولاد در جهان به ازای هر نفر 
را ۳۰۰ کیلوگرم عنوان کــرد و گفت: این میزان به ازای 
هر فرد در ایران ۲۶۷ کیلوگرم قبل از همه گیری ویروس 
کرونا بود که اکنون به ۱۳۰ کیلوگرم رسیده است که این 
مهم ناشــی از عدم رشــد اقتصادی کشور است و اگر این 
رشــد در کشــور صورت گیرد امکان تحقق ۲۶۷ کیلو به 
ازای هر نفر وجود خواهد داشــت. اکنون اما مازاد تولید 
باید صادر شــود که صادرات نیــز با چالش های جدی از 
جمله انتقال ارز، محدود بودن بازار فروش و غیره رو به رو 
است اما با این وجود شرکت های فولادی ایرانی وضعیت 

خوبی در صادرات فولاد به ویژه شمش فولادی دارند.
مدیرعامل شــرکت فــولاد آلیاژی ایــران تصریح کرد: 
موضوع دیگری کــه در حوزه فولاد و صنایع معدنی وجود 

دارد بحث سرمایه گذاری های کلان ریالی است؛ زمانی که 
نرخ دلار به ۵۰ هزار تومان می رســد عدد ریالی پروژه ها 
عدد بزرگی می شــود و از آنجایی که قدرت سرمایه گذار 
به انــدازه افزایش نرخ ارز، افزایش پیدا نکرده، تامین مالی 
پروژه های فولادی را با مشکل مواجه می کند برای نمونه 
یک پــروژه فولادی که با دلار ۳ هزار تومان، ۶۰۰ میلیارد 
هزینه داشت اکنون به ۱۲ هزار میلیارد سرمایه نیاز دارد و 

تامین مالی این پروژه ها را دشوار ساخته است.

چشم انداز صنعت فولاد ایران روشن است
وی بــا بیان اینکه نــرخ تامین در بازار ســرمایه نرخ 
بالایی اســت به عدم ثبات اقتصادی کشور و جهش های 
نرخ ارزی اشــاره کرد و گفت: در حال حاضر عدد تامین 
سرمایه نســبت به قبل ۲ برابر شده است و این بحث ها 

مخاطره آمیز است.
کمال زاده گفت: ســرمایه گــذاری در عرصه صنعت 
فولاد فرصت هــا و تهدید های خاص خود را دارد و کفه 
تــرازو برای فرصت و تهدید ســرمایه گــذاری باهم برابر 
اســت؛ از یک طرف در کشور انرژی ارزان است، از طرف 
دیگر هزینه نیروی انســانی ما به نسبت کشورهای دیگر 
عــدد قابل توجهی اســت هرچند با موازنه این مســائل، 
چشــم انداز صنعــت فولاد و معدن با تمــام چالش های 
موجود، چشم اندازی روشن و قابل اتکا است و اگر برنامه 
ریزی خوبی در این عرصه بــا توجه به تولید کالاهایی با 
ارزش افزوده صورت گیرد، می توان فولاد و ســایر صنایع 
فلزی را به بستری مطمئن برای سرمایه گذاری و صنعتی 
جایگزیــن برای صنعت پتروشــیمی و نفت تبدیل کرد و 

این مهم نیاز به برنامه ریزی دقیق دارد.

جذب سرمایه گذاری خارجی
 با ایجاد بازارچه های مرزی تولید فولاد

مدیرعامل شــرکت فولاد آلیاژی ایران با اشاره به لزوم 
ســرمایه گذاري مشــترک خارج از مرزها جهت توسعه 
اقتصاد کشــور، بیان داشــت: وقتي از ســرمایه خارجي 
صحبت مي شــود لزوما بدین معنا نیســت که سرمایه ها 
را به داخل کشــور بیاوریم، بدین معناست است که براي 
نمونه زماني که در بحث انرژي در کشــور ناترازي وجود 
دارد بتوانیم از انرژي کشــورهایي کــه ناترازي در حوزه 
انرژي ندارند استفاده کنیم. مثلا یک بازارچه مرزی تولید 
فولاد با همکاری کشــور افغانســتان در حوزه سنگ آهن 
و ترکمنســتان در حوزه انرژی گاز تاسیس کنیم، با این 

اقــدام می توانیم بــه یکی از هاب هــای تولید فولاد در 
جهان تبدیل شویم.

وي این مدل سرمایه گذاري را باعث جهش بزرگي در 
بحث اقتصادي کشــور دانست و گفت: در این راستا تولید 
فولاد مي تواند در کشــور و فــراوري فولادهاي خاص در 
کشــوري که چالش هاي ایران را نــدارد صورت گیرد تا 
ریســک انرژي، ارز، تجارت و صادرات کاهش یابد، عواید 

این نوع سرمایه گذاري به نفع کشور خواهد بود.
کمــال زاده افزود: اگر ایــن نگاه به اقتصــاد و تولید 
فولاد وجود داشــته باشــد یعني تولید فولاد با همکاري 
کشــورهاي مختلف این صنعت انجام گیرد، مي تواند به 
راحتي جایگزین صنعت نفت و جلوگیري از اتکاي کشور 

به نفت و پتروشیمي گردد.
وي شــرکت فــولاد آلیاژی ایــران را در صنعت فولاد 
صاحب ســبک و تکنیک خواند و ادامه داد: در شــرکت 
فــولاد آلیاژي ایــران اکنون صاحب دانــش فني بوده به 
طوریکه ۴۴۳ گرید فولاد خاص در این شرکت تولید مي 
شود، بنابراین توانایي داریم این دانش را به سایر کشورها 
صادر کنیم، این دانش بســیار ارزشمند است و مي توان 
با اشتراک با سایر کشــورها و انجام تولید اشتراکي براي 

کشور ارزش افزوده ایجاد کرد.
به گفته وي؛ نوع نگاه به اقتصاد و تولید مي تواند موجب 
توسعه یا نابودي یک صنعت شود، بر این اساس لازم است تا 
برنامه ریزي و سیاستگذاري درستي در حوزه صنعت به ویژه 
صنعت فولاد صورت گیــرد زیرا آینده صنعت فولاد و کاني 
هاي فلزي و معدني روشــن و قابل توجه بوده و امید است 
با درایت و برنامه ریزي درست روزي شاهد اختصاص یافتن 

بخش عمده تولید ناخالص به صنایع باشیم. 

یارانه اي بودن صنعت برق انگیزه
سرمایه گذاري را از بین برده است

مدیرعامل شرکت فولاد آلیاژی ایران مهم ترین چالش 
اکنــون صنعت فولاد را بحث انــرژي و تامین برق و گاز 

دانســت و تصریح کرد:  بحث یارانه اي بودن صنعت برق 
در کشور انگیزه ســرمایه گذاري در این صنعت را از بین 
برده است و نتایج آن نیز در شرایط کنوني کشور مشهود 
اســت، این درحالي است که ایران بزرگترین ذخایر گاز را 
دارد اما اکنون در تامین این انرژي دچار مشــکل اســت. 
این عدم تراز در بحث انرژي باعث کاهش توان تولید مي 
شود و توقع از دولت این است که به جاي سرمایه گذاري 
به سیاســت گذاري بپردازد، دولت باید با سیاست گذاري 
درســت بستر را براي بخش خصوصي فراهم کند زیرا اگر 
بخواهیــم ثبات اقتصادي را در کشــور تجربه کنیم راهي 
جز کاســتن نقش دولت در اقتصــاد و دادن اختیارات به 

بخش خصوصي نداریم.
وي دخالت هاي بیجا و ثبات در قوانین را در توســعه 
صنعــت و حــوزه تولید مهم عنــوان کــرد و ادامه داد: 
جلوگیري از بخشــنامه هــاي متعدد و ایجــاد ثبات در 
فعالیــت اقتصادي اهمیت ویژه دارد که باید آن را در نظر 

داشت.

»واسطه گري« آفت جدي جامعه و صنعت است
کمــال زاده همچنین همه گیري واســطه گري در 
کشــور را آفت جدي جامعه و صنعــت خواند و متذکر 
شــد: در حال حاضر پول هاي ســرگردان از صنعت به 
جاي ســرمایه گــذاري در حوزه زیرســاخت به حوزه 
واســطه گري رفته که ایــن خود مشــکلاتي را ایجاد 
کرده اســت، این موضوع به دلیل است که ایجاد تورم 
در داخل کشور، منابع ســرگردان مالي را از آن جهت 
کــه ایجاد ارزش افزوده و تولید به اندازه تورم کشــور 
نیســت به ســمت واســطه گري رفته و کالاي سرمایه 
اي خریده مي شــود و این موضوع باعث تضعیف حوزه 
تولید و اقتصاد کشــور مي شود و از طرف دیگر جوانان 
نیز به جاي کســب تخصص در بخش تولید و صنعت به 

واسطه گري روي آورده اند. 
وی بــا بیان اینکــه بخش خصوصی، بخــش پولداری 
است، علت عدم سرمایه گذاری این بخش را ریسک زیاد 
سرمایه گذاری در کشور عنوان کرد و ثبات در یک جامعه 
را حائز اهمیت دانست و گفت: دولت باید از حوزه سرمایه 
گذاري خارج شــود و وظیفه نظارت را بــر عهده بگیرد، 
هزینه هاي کشــور نیز از مالیات تامین شــود و شــرکت 
هاي سرمایه گذاري و بخش خصوصي باید وظیفه سرمایه 

گذاري را داشته باشند. 

۴۰ درصد انرژي برق در بخش انتقال هدر مي رود
کمال زاده با اشــاره مجدد به چالش برانگیز بودن 
حوزه انرژی در کشــور، اظهار کــرد: در حوزه انرژي 
دو قسمت وجود دارد؛ یک ســرمایه گذاري در جهت 
ایجاد انرژي و دو ســرمایه گذاري در جهت بهره وري 

است. انرژي 
بــه گفته وی؛ اکنون ۴۰ درصــد انرژي برق در بخش 
انتقال هدر مي رود، زیرا مکان یابی مناسبی برای نیروگاه 
هــا انجام نگرفته بنابرایــن ۴۰ درصد انرژی برق تولیدی 

کشور در مسیر انتقال هدر می رود.
وی در نهایــت به عدم بهــره وری در حوزه فولاد نیز 
اشــاره و خاطرنشــان کرد: در حوزه فولاد هم در بخش 
هایــي امکان این که خود صنعت مصرف انرژي را کاهش 
دهــد وجود دارد اما به دلیل ارزان بودن انرژي بهره وري 
را در حوزه انرژي لحاظ نمــي کنند برای مثال در حوزه 
انتخاب تکنولــوژي به همین صورت اســت که صاحبان 
صنایع در انتخاب ماشــین الات و دســتگاه ها بهره وري 
انــرژي را در نظر نمــی گیرند در حالی کــه می تواند با 
صرفــه جویي بخش خانوار و صنعت ۸ درصد مصرف برق 

را کاهش داد.   

»کمبود برق و گاز« معضل جدی صنایع فولادی ایران است
مدیرعامل شرکت فولاد آلیاژی ایران با اشاره به خالی ماندن 2۵ درصد از ظرفیت تولید فولاد:


